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Soiialistiina na le gonilna sila Kongres Zveze 
komunistov Slovenije
Na plenarni seji Centralnega ko

miteja Zveze komunistov Slovenije, 
ki j p bila 5. decembra lani, so skle-

4. marca je bila u Kočevju občinska konferenca Socialistične Ije je govoril o vlogi stanovanjskih nili, da bo kongres ZKS maja ali ju- 
zveze delovnih ljudi. Poleg 85'. delegatov so prisostvovali konje- skupnosti. ’ nija 1959., obenem pa so pooblastili
renči tudi gostje: tovariš Janez Nedog, sekretar OO SZDL Ljubija- Tehten prispevek je dal v razpra- izvršni komite CK ZKS, da določi 
na, predstavniki množičnih organizacij, ljudske oblasti, podjetij vi tudi sekretar OO SZDL tovariš točen datum kongresa. 
in drugi. Obširno poročilo o delu in nalogah Socialist.čne zveze v Janez Nedog. Med drugim je dejal, Na zacjnji seji je Izvršni komite 
kočevski občini je podal predsednik občinskega odbora SZDL to- naj bi bila Socialistična zveza res CK ZKS določil, da bo IV. kongres 
variš Ignac Karničnik, organizacijsko poročilo pa sekretar Obč. od- tista tribuna, preko katere naj bi ^KS 2. junija 1959. Konference os 
bord SZDL tovariš Andrej Pirnat. Izvlečke njunih poročil objav- izrekali Ljudje svoje- predloge in

svobodno povedali svoja mnenja.
Opozoril je tudi, da Socialistična 
zveza ni regulirala vseh vprašanj, ki 
so se pojavljala pred njo preko leta.

- ..- „ - . Obširno je govoril tudi o bistvu so
lo Socialistične zveze na splošno in dvig življenjskega standarda našega dek>van.ja zadruge in kmeta v zvezi

Ijamo na tretji strani lista.
Razprava, ki je bila po poročilih aktivni v pravem pomenu besede in 

je osvetlila nekatere primere iz dela ljudem pravilno razložiti pomen te
in življenja organizacij, oziroma de- ga sodelovanja, ki ima edini cilj,

novnib organizacij in občinske kon
ference ZKS, na katerih bodg volili 
delegate za kongres, bodo od 1. 
marca do 15. maja.

Na vsakih 90 članov ZKS bodo

se dotaknila raznih vprašanj iz po- kmeta. Če hočemo doseči zadovoljiv 
dročij gospodarskega, političnega in napredek kmetijske proizvodnje v 
kulturno prosvetnega življenja. Ker naših vaseh, je edina možna pot, 
nam prostor ne dopušča, se bomo sodelovanje med zadrugo in kme- 
dotaknili samo najvažnejših ugoto- torn.
vitev, ki so prišle do Izraza v raz- V šolstvu bo v bodoče dan večji 
pravi na konferenci. poudarek na vsebino dela šolskih

Najprej je bila na vrsti kmetij- odborov. V novih šolskih odborih 
ska problematika v zvezi s pogod- naj bodo v večji meri zastopani 
benim sodelovanjem in kmetijskimi predstavniki množičnih organizacij.

____ _____ _ ^ a ^ izvolili enega delegata. Svojega de-
povečanjem ~ življenjskega * sVan*"-‘ Teč Tčlaf

nov. Pričakujejo, da se bo kongresa 
udeležilo blizu 640 delegatov.

darda, vlogi SZDL v zvezi z delo 
vanjem prosvetnih društev in . ..

V razpravi je sodeloval tudi pred
sednik ObLO Kočevje tovariš Janez 
Rigler, ki je govoril o nekaterih 
značilnostih letošnjega občinskega 
družbenega plana in o tem, da bo 
treba koncentrirati skupna sredstva

Letos je teloh že zgodaj 'cvetel

Rekonstrukcija električnega omrežja v Kočevju
rekonstrukcijo edek- omeniti tudi nabavo dopolnilne op- omrežje. Prepričani smo, da ne bo-Kako bo z

Proizvajalci. Da "bo pogodbeno so- oblasti, podjetij. Reformirana šola ^Jičtna S tričn^ga omrežja letos "v "Kočevju reme razdelilni transformatorski po- mo izdali nobene skrivnosti če po-

ten— ■=£ tsz s= *
borniiki Socialistične zveze 'biti delu. Reformirana šola bo morala Na 'kraju M jZVolilj d delegatov

postati bolj življenjska, bolj prak- za okraino Konferenco SZDL Ljub- 
tična. Pri vsem tem naj bi vodila

VSAK NAJ VE!
Organi delavskega upravljanja 

s° se sedaj ob pomoči zborov pro
izvajalčev in strokovnega aparata 
‘“lili analize poslovanja gospodar- 
s*h Organizacij. H kraju gre pri
prava zaključnih računov: v pod
rtih pripravljajo proizvodne na- 
rfe in obenem ugotavljajo mož

nost večjega dohodka in s tem več- 
hh osebnih prejemkov.

Živahne so razprave pri politič
nih organizacijah v občih , na ka
terih razpravljajo o načelih tarif
ne politike in dajejo dobršnji pri
rini kolektivom, da ti lažje razu
mejo, zakaj je potrebna spremem
ba v tarifni politiki. Se vedno je 
nekaj takih, ki skušajo »pojasne- 
vati«, da se delavec že itak dovolj 
napreza. Res je, da na delovnih 
pestih, kjer se že plačuje po učin- 
scih, n* niogoče brez izboljšav v 

postopku dela doječi po- 
itn °no Zu‘šanje proizvodnje, to-
- j* veliki meri sd delavci plačani
' . . Ur°. tu pa je učinek proiz-
- nJe zel° nizek. Dodati je treba

' na je storilnost pri nas precej
evropskega povprečja. To

lJd tudi za delovna mesta, kjer 
Se.ze Plačuje po enoti proizvoda.

"pravna vodstva in organi up
ravljanja morajo še bolj osredo
točiti misel, da je letos prvič vsa 
Priprava okrog sestave novih ta
rifnih pravilnikov tesno povezana 
s Položajem podjetja. Osebni do
hodki delavcev so odvisni od večje 
produktivnosti in poslovnega uspe
ha podjetja. Ni dovolj, da gremo 
pred kolektiv samo s skupno šte
vilko o ustvarjenem dohodku, nuj
no je, da računsko prenesemo šte
vilko o ustvarjenem čistem dohod
ku čim bliže delavcu. Delavec naj 
ve, koliko ustvari ves kolektiv, ko
liko oddelek, kjer dela in koliko 
ustvari s)am.

Ena izmed prvih nalog sindikat - 
nih podružnic bi bila, da s preda
vanji, osebnimi razgovori ali kakor1 
*°li že drugače, pojasni sleherne- 
Tnu delavcu, da s podjetjčm ni več 
v mezdnem razmerju. Svojo de- 
ovno silo ne prodaja več za toliko 
in toliko na uro, ampak je to kar 
Prejema v obliki mesečnih ali dru- 
H1} Prijemkov, samo akontacija na 
dohodek, ki ga ustvari. Pre
pričani smo, da obrtniku ali kmetu 
niKon rte pride na um, da le ti 
mezdnem razmerju s samim seboj 
Njegov standard zavisi od ustvar 
jenih dohodkov, nikdar pa si ne 
jemlje »plače« ampak samo »akon
tacijo« letnega dohodka. Kolekti
vom so zaupana družbena sredstva 
(stroji, surovine in denar) da sa
mostojno opravlja z njimi, druž
bi daje svoj prispevek, ostalo pd 
si razdeli med i svoje člane.

P vsem tem je treba resno pre- 
m šiiti In ker je rok za izdelavo 
tarifnih pravilnikov do konca pri
hodnjega meseca, ne gre izgubljati 
rasa- temveč takoj pristopiti k de
ta. Računati je treba., da sindikalni 
lorumi in zbori proizvajalcev ne 
bodo mogli pregledati vseh tari f- 
nih pravilnikov v nekaj dnevih, če 
01 Jth vsi kolektivi prinesli sete 
zadnji dan. m c

skrb tudi Socialistična zveza.
SZDL je dolžna, da spremlja delo 

Svobod in prosvetnih društev in da 
nudi več konkretne pomoči. Naša 
društva bi morala prenesti delo na 
splošno izobraževanje (tečaji, pre
davanja itd.). Več skrbi bo treba 
posvetiti Ljudski knjižnici v Ko
čevju. Čimprej naj bi odprli čital
nico!

Odbori SZDL naj bi pravilno po
jasnili zakon o nacionalizaciji na
jemnih zgradb in gradbenih zem

ljana.

PROSLAVA DNEVA ŽENA
Občinski odbor Socialistične zve- Rekonstrukcija nizkega električne- 

ze Kočevje vabi vse prebivalce na ga omrežja na območju mesta Ko- 
proslavo 8. marca, Dneva žena, ki čeVje bo terjala cca 5,000.000 din. 
bo v soboto, 7. marca ob 19. uri v Tako bodo letos rešeni najnujnejši 
Šeškovem domu. Po uvodnem go- primeri, ki so že dolgo terjali ure- 
voru nastopi gimnazijski pevski ditev.
zbor pod vodstvom profesorja Mi- »E ektro« Kočevje se trudi za iz- 
loša Humeka. Z recitacijami pa na- boljšam j e in napeljavo novega elek- 
stopijo ,dijaki gimnazije iin

nas je zanimalo, ko smo se mudili staji v Kočevju, kar bo koristilo vemo, da namerava podjetje v eta
te dni v pisarni »Elektro« Kočevje ? vsem potrošnikom električnega to- p ah v bodočih letih zgradili okoli 
Zvedeli smo naslednje: ka na območju bivšega kočevskega mesta Kočevje več transformator-

Letos je v načrtu ureditev elek- okraja. V ta namem bo predvidoma skih postaj, tako da bo imela dovolj 
tričnega omrežja nizke napetosti porabljeno cca 13.000.000 din. električne energije industrija in
najprej v Salki vasi in na Roški V Elektro podjetju pa ne mislijo potrošniki. Ker pa je ta načrt za- 
cesti. Tu so največje potrebe za iz- samo za leto dni naprej, ampak za enkrat šele zamisel, vam bomo o 
boljšanje električnega toka. Potem več let, kako bi izboljšali električno tem kdaj drugič več povedali, 
bo na vrsti Trata in Rožna ulica.

Na svoji poti v domovino se je 
predsednik Tito s svojim sprem- 

članir tričn.ga omrežja. Vendar vsem po- stvom ustavil na grškem otoku Ro-

ravil v času napornega potovanja 
veliko delo.

Britanski ministrski predsednik
tiiščUINala“nalooa ^"“da “pravilno »Svobode« mesta Kočevje. Igral bo trebam ni mogoče pa tudi v bodoče dosu. Tu se je sestal z ministrskim Macmilan in njegovi sodelavci so 
rLn;Jmna tudi tamburaški zbor. ne h, me oče naenkrat ustreči. V predsednikom grške v.ade Kara- odpotovali iz Sovjetske ™ze, kjer

Vabi jeni! sklonu :čcfr n.adev anj moramo nmnlisonri in njegovimi oolelciv vi. so sc in-*.*. 3.., *
Izmenjava misli o mednarodnih poročilu je rečeno, da so med ob- 

rt • 7 * j . i .. vprašanjih in o neposrednih stikih iskom obravnavali nekatera izProizvodnja elektroindustrije med obema deželama je potekala v važnih vprašanj ki P^eva^ skr-
J 1 duhu že tradicionalnega prijateljst- h- vsemu svetu. Skupno poročilo

Proizvodni načrti naše elektroin- štedilnikov z regulacijo, 353.000 raz- va. Pot predsednika Tita po azij- presoja razgovore kot kortetno 
dustrije so zelo pestri. Letos na- n*mh __ Vn nnn -i.:u -f.isvih rlpfrplah in nazadnie menjavo misli, Katenn luj je 1,1'•

pojasnimo družbene plane, tako 
zvezni, republiške, okrajne in občin
ske. O vsem tem so naši ljudje pre
malo seznanjeni.

Na področju občine je 88 odstot. 
vseh ljudi, ki so socialno zavaro
vani. Razširiti bo treba zdravstveno 
mrežo, da bo pripravljena na delo, 
ko bo sprejet zakon o socialnem 
zavarovanju po katerem bodo vklju
čeni v socialno zavarovanje vsi pre
bivalci.

Sekretar Obč. komiteja ZK tova
riš Boris Mikoš je govoril o položaju 
žene pred vojno in po njej. Kon
kretno je pokazal veliko spremembo

meravajo izdelati 6000 domačih te
levizijskih sprejemnikov. Prvi taki 
sprejemniki ljubljanskega podjetja 
»Telekomunikacije« in zagrebške 
»Raiioindustrije« so -že prišli na tr
žišče. Stanejo 150.000 din in so za 
30.000 din cenejši od uvoženih. Le
tos bodp v vseh večjih mestih od

ličnih kuhalnikov, 30.000 hladilni- skih, afriških deželah in nazadnje menjavo misli katerih 
kov, 21.000 sesalcev za prah, 4500 v prijateljski Grčiji, je bila pot mi- da bi drugim
loščilcev za parkete in 12.000 pral- ru in konstruktivnega sodelovanja sča in razlo9e__°„ in
nih strojev. med narodi. Naš predsednik je op-

8. marec - Dan žena
v strukturi zaposlenih žena pred prli tudi servisne delavnice za po
vojno in po vojni. Medtem se je že pravilo televizorjev. Kupili pa bodo

katerih so razpravljali. Macmilan in 
njegovi sodelavci so se že vrnili v 
London.

V Kairu so podpisali britansko- 
egiptovski finančni sporazum, s ka
terim so dokončno poravnali spor

Osmi marec — borbeni dan že- uresničenj — zgraditi socialistično med obema deželama, ki je nastal
m „ „ ......................___________________ na, smo vedno praznovali tako, da družbo, kjer ni več izkoriščanja člo- zlasti po nacionalizaciji sueške kri-

veliko žena vključilo v proizvodnjo, posebne avtomobile, tako da bodo smo praznovanje povezali zdoloče- veka po človeku. veV^^ritaniia^eblok^Uegk.tov-
Nadalje je govoril da ie v kočevski strokovnjaki popravili sprejemnike nlim nalogami. Mnogo spominov nas Letos praznujemo 8. marec v po- Velika Britanija deblokirala egiptov

občini v vprašanje osebnega stan- kar v stanovanju. Letos bodo začeli veže s tem datumom. Iz zgodovine castitev proslav 40 obletnice Zveze sko premoženje v višin,i 80 milijo-
darda vključeno tudi vprašanje za- tudi s proizvodnjo aparatov za glu- delavskega razreda ko so žene z komunistov Jugoslavije, prežeti z
ooslitve žena v oroizvodnio Če nam he demonstracijami in štrajki zahte- močno voljo, da se v svojem delu ster nad vsemi britanskimi posestvi
bcT uspelo rešiti to vprašanje bo Po objavljenih podatkih bo naša vale svoje pravice, nepopisne hrab- borimo za uresničitev programa VII. v E9‘Ptu-SP°razu™ 1)0 omo9.°?!1'^
s tem izboljšan osebni standard,’ kar elektroindustrija letos izdelala še: rosti. trpljenja in požrtvovalnosti v kongresa, ki_ govori: Problem ena- seb^olahkonadaljerazvmhod-
ir del družbenega standarda. Nada- 23.500 električnih štedilniikov, 18.500 W NOB. p. »se .... d, »el,k,h ^ CtJtTntZTjčnS*

nega .položaja žene v družbi; koli- vzhodu.

Osrednja mladinska proslava bo v Papežih
ma, religioznih pojmovanj in dru- keta ima štiri dele in je ob izstre

V soboto 28. februarja, je bil v posameznih mladinskih aktivih. Ti znanje da bo sprejet v vrste ZKJ. konservativnih predsodkov pri- lltvi tehtala nad 60 ton. meri i
Kočevju prvi plenum občinskega aktivi bodo dobro pretehtali vsake- Letos bo s področja kočevske ob- vatno lastninskega odnosa, ki še znanstveniki so izjavili, da ima iz-
komiteja LMS. Zbrali so se pred- ga mladinca, ki naj bi bil sprejet v čine odšlo na delovno akcijo pri- vpliva1o na življenje v družini. Za- strelitev rakete v vesolje stiri na-
stavmiki posameznih aktivov podje- ZK. Za sprejem bo drugačen krite- bližno 50 mladincev. Priprave za to pitalo gospodinjstvo in obstoječi mene: Zbrati natančnejše podatke o
tij, kmetijskih zadrug, vasi in šol. rij kot doslej. Realno dejstvo, da je akcijo šo nekoliko v zaostanku, meteniaini problemi družine pre- morebitnem pasu močnega sevanja
Glavna točka dnevnega reda so bi- treba mladino vključevati v druž- vendar so na plenumu sklenili, da prkujejo ženi, da bi mogla v po- °krqg Zemlje, spraviti satelit na
le priprave za uspešno organizacijo beno življenje im dati neko prizna- morajo biti do 10. marca v aktivih po]nj meri sodelovati v ekonomskem drugo stran Lune, da bi tako do-
proslave 40-letnice ZK in SKOJ-a. nje .je zahtevalo oomnožitev mladi- s tem gotovi, kot tudi s točno izde- in jmibenem življenju. Enako ust- bili podatke o njej, preizkusiti na-
Predstavniki posameznih aktivov so ne v vrste ZK. Gotovo bo vsakemu laniimi programi za proslavo 40-let- varjajo konflikt med vlogo žene v
podali poročila in izrazili mnenja v mladincu ali mladinki najlepše pri- nice ZK. družbi in vlogo v gospodinjstvu,
smislu priprav na proslavo. Problemi, ki se tičejo žene in dru

žine niso samo ženski, pač pa druž
beni. Zaradi tega zahtevajo sodelo
vanje vseh družbenih organizacij.

V nedeljo 1. marca so na poseb- la Skender, Ignac Šepec in Filip Ja- Aktivnost žen v vseh organih druž-

Sprejem mladih v vrste komunistovV podjetjih bodo organizirali 
predavanja, ustanovili bodo nove 
sekcije: dramsike, pevske, športne
in druge. Osrednja prireditev v ok- , ________ ____________
viru proslave bo mladinsko zboro- nem skupnem sestanku osnovnih než.___  ___ ____ _.___ _______ _______ — benega upravljanja naj bo močan iz- , , . . , lrinri 9=
vanje v Papežih, kjer naj bi se zbrala organizacij Zveze komunistov grad- V osnovni organizaciji »Zidar« pa: raz volje za uresničitev programa rfa’3f re orma z je p 
mladina iz vse občine in po vzoru benega podjetja »Zidar« in lesno Štefan Jabrovič, Franc Gejzer, Jože ZKJ. Razprave o družbenem stan- tlsoC akrov J ’ Preavsem 
partizanskih mitingov dostojno pro- industrijskega obrata KGP, sprejeli Kranjec, Angelca Kranjec, Jože Le- dardu močno zadevajo razbremeni-

gan, Rudi Kopač, Anton Jurkovič, teV žene v družini; tako moderni-

prave za pošiljanje slik na zemljo 
ter preizkusiti sistem za sprem
ljanje satelita na daljavah nad 400 
tisoč kilometrov.

Revolucionarna vlada na Kubi je 
začela izvajati svoj največji pro
gram — razdelitev zemlje v skladu 
z zakonom o agrarni reformi. Ag-

tobačnem področju v jugovzhodni 
Kubi. Okrog 18.000 akrov so imeli 
v rokah ameriški lastniki in družbe

sss&eMršs
Marsikateri je moral žrtvovat, svo Clan{ ZK razdelili knjižice s komunistom želi- SObe Z* otroke' ŠO,ske kuh,nje' ser" zije jfe izjavil, da bodo čez 4 do 5Novim mladim komunistom zen visna delavnost itd. ,ej Jvse Jafriške dežele svobodne.

slavila rojstvo vodilne organizacije v ZKJ 28 mladink im mladincev, 
v državi in obenem obletnico usta
novitve SKOJ-a. Že preje se je v KP
v državi in obenem obletnico usta- y uvodnjh besedah sekretarjev

je živLi^je. tak° že v stari Jugo- programom ^ statutom Zveze ko-

»‘'Ntg'ly . KS bS
do odkrili spominsko ploščo dija- O liku komunista, nastanku, raz- 
kom. ki so padli v NOB. Dijaki bo- voju im nalogah Partije pa je novo 
do Priredili samostojen 'koncert sprejetim članom spregovoril član 
borbenih pesmi in proslavo na Pu- sekretariata občinskega komiteja 
Sledu- ZKS Kočevje, tovariš Peter Šobar.

V aktivih, ki so maloštevilni pa Seznanil jih je tudi z nekaterimi 
bi mladinci sodelovali z ostalimi najvažnejšimi poglavji programa m 
organizacijami. Več mladincev bo statuta ZKJ.
sprejetih v ZK in ostale množične V Zvezo komunistov Jugoslavije 
organizacije. Od več tisoč mlad in- so bili sprejeti: 
cev v kočevski občini je organizira- v osnovni organizaciji Lesno to
nih samo osemsto. dustrijskega obrata Kočevje: Alojz

Za dobro organizacijo osrednje Ofak, Alojz Mohar. Franc Kovač, 
proslave v Papežih je bil ustanov- Blaža Turk, Milka Žnidaršič, Karol 
Ijen posebni odbor, ki bo imel pre- Mrvar, Olga Kofol, Aleksa Klajič, 
gl od nad pripravami za proslavo v Ivan Potisek, Slavka Jakopin, Niko-

mo pri njihovem delu čimveč uspe
hov! (Se nadaljuje na 4. strani)

Mladinke in mladinci pred sprejemom v vrste ZK

Burgiba je govoril tudi o vojni v 
Alžiriji. Dejal je, da se nadaljuje 
zato, ker hoče Francija rešiti alžir
ski problem s silo, da bi prikrila 
poraz v tistih deželah, ki jih je mo
rala zapustiti.

V Beogradu je bila sklenjena no
va pogodba o .trgovini in plovbi med 
našo deželo to japonsko. Na podla
gi te pogodbe bo mogoče skleniti 
trgovinski in plačilni sporazum za 
trgovsko menjavo blaga v letu 1959. 
Vsekakor je omenjena pogodba ve
likega pomena za obe deželi.

V Njasi, v Afriki še vedno ni mi
ru. Polici ja je razgnala; sestanek 
afriškega nacionalnega kongresa, ki 
so ga sklicali v sev. pred. N jase.
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TREZEN GLAS 
Te dni je napredni avstrijski 

mesečni časopis »Das Tagebuch« 
objavil članek, ki spričo svoje ob
jektivnosti preseneča in zasluži vso 
pozornost. Profesor celovškegg 
učiteljišča Helmuth Scharf v njem 
ugotavlja, da ukinitev dvojezične
ga šolstva na Koroškem »resno 
ogroža pravice /slovenske manjši
ne, ki jih jamči državna pogodba 
iz leta 1955, in zato spodkopuje 
mir v pokrajini«.

'Ukinitefv sistema dvojezičnega 
šolanja in neuresničene pravice 
slovenskega živi ja na Koroškem so 
že dlje časa predmet resne zaskrb
ljenosti ne Isamo koroških Sloven
cev marveč tudi vse slovenske iri 
jugoslovanske javnosti. Ukrepanje 
proti koristim manjšine in proti 
sprejetim obveznostim v državni 
pogodbi močno spominja na vse 
preveč dobro znane metode po
nemčevanja in narodnostnega pri
tiska na slovenski živelj z druge 
strani naše severne meje. Jugoslo
vanska javnost in vlada sta zato 
vedno izražali upanje, da bodo tu
di v Avstriji sprevideli, da to ne 
more biti pot za reševanje manj
šinskega problema in za ohrani
tev dobrih sosedskih in prijatelj
skih odnosov med Avstrijo in Ju
goslavijo,

Zato smo pri nas tem raje pri
sluhnili takšnemu razsodnemu gla
su, kot ga je te dni objavil »Das 
Tagebuch«. Časopis predvsem po
udarja potrebo, da bi pravično re
šili šolski problem tako v korist 
same slovenske manjšine kakor* 
tudi avstrijskega naroHa. Pisdc 
govori o takem položaju Slovencev 
po prvi svetovni trojni, opozarja na 
preganjanje in nasilno izseljevanje 
za vladavine Hitlerja in svari pred 
nevarnimi posledicami ponovne po
vojne dejavnosti šovinističnih in 
nacističnih krogov. »Slovenska 
manjšina — pravi profesor Scharf 
— je podvržena nenehnemu po
nemčevanju, ki ga delno — kot v 
lasu nacizma — načrtno in na
menoma uresničujejo z nasitnimi 
Sredstvi, po drugi strani pa je to 
neogibna posledica položaja te 
manjšine... »Vindiš«, kot ga v 
naši pokrajini imenujejo, ni do
cela vredno bitje, pogostoma ga 
prezirljivo zbadajo in zbijajo Stil 
na njegov rovaš.«

»Napake in zločini, ki so jih sto
rili nad Slovenci med vladanjem 
nacistov —. poudarja Helmuth 
Scharf — terjajo razumevanje 
vseh odgovorn h osebnosti v dr
žavnih in vladnih ustanovah in 
uresničevanje znosnega narodnost
no-političnega vzdušja v pokraji
ni. Ni manjšina ta, ki določa nem
ško govorečemu prebivalstvu, naj 
se uči drugega jezika, marveč so 
to razmere, nujnost skupnega živ
ljenja. Kulturen narod — a to bi 
radi bili — mora v duhu resnič
nosti, če to zahtevajo odnosi, po
pustiti pred potrebami manjšine.«

Tako pravi celovški profesor in 
na koncu zaključuje:

»Ukinitev slovenskega pouka na 
Koroškem niso terjali vzgojni raz
logi pač pa duh narodnostne ne
strpnosti in nadutosti; pred njim 
so se uklonili koroški politiki, med 
katerimi so tudi bivše žrtve in na
sprotniki nacional-socializma.«

Navedli smo pisan ie tega ugled
nega vzgojitelja iz Celovca ne to
liko zaradi tega, ker bi bili njego
vi argumenti nekaj novega, pač pa 
ker je to po več letih prvi trezni 
glas iz stolpcev avstrijskega ti
ska. Če bi b lo takšnih glasov še 
več, ali če bi celo prevladali med 
vladajočimi krogi v sosednji Av
striji, potem po’ozaj slovenske 
manjšine na Koroškem ne bi bil 
nikoli problem, n'ti se ne bi spro
žilo vprašanje dobrih sosedskih 
odnosov med Avstrijo in Jugosla
vijo. Martin Tomažič

S SEJE ZADRUŽNEGA SVETA KZ KOČEVJE

Lanski dohodek zadruge bodo dali za traktor Z občnih zborov ZB
V ZAPftSTAvr nrzbor- Predsednik odbora ZB Viktor ZAPOSTAVLJENI. Lavrič je podal poročilo p celotet-

Na občnem zboru Zveze borcev delu organizacije. Omenil jezadružS0šVLnkmehiekebiLa!,^a Pir f koruz<* k-1er mu J« divjad Novi zakon o obdelovanju zapušče- ZtriJxT9 .kmet‘Jske zadru- popolnoma uniči. Enako za zadrugo, ne zemlje pa določa da se takemu
ge ocevje. Na seji je bil podan ob- ako sodeluje v kooperaciji s kme- posestniku ki v redu ne obdeluie ’ ~ vl<ul» «u-u.izinm, ves ua ----- “““•»*« <* v,«.™
račun dela KZ v_ preteklem letu. torn, ker prav tako lahko izgube svoje zemlje ta lahko začasno od v obratih Kmetijske zadruge ni me- ostalih množičnih organizacij opra-
Delo Je bilo uspešno, saj izkazuje vložena sredstva. Prav tako bi ka- vzame in odda v obdelwanTdm" sta za člane Zveze borcev in ni tu pri ureditvi kopalnega bazena
letna bilanca skoraj milijon dinar- zalo, da se zadružniki, ki imajo nji- gemu nje dru~ zaposlen niti en član te organize- dosedaj 1718 prostovoljnih delovnih
jev čistega dobička, kar sicer ni ve- ve v posebno ogroženih krajih, bolj ' KZ Kočevje še vedno sklena no cij,e' Razpravljali so tudi, zakaj ni ur"
lito. vendar če upoštevamo težkoče. posvetijo živinoreji. godbe o kooDeracih ali sodelotn^u mopel dobiti zaposlitev v zadruž- J Občnega zbora se je udeležil tu-
s katerimi se je morala zadruga Ugotovljeno je, da je odredba s kmeti v roljedelstvu in žhdno nem obratu zaslužni član ZB Boris d‘ Predsednik občinskega odbora

J® t0 ka5 ,eP uspeh. Največja ObLO Kočevje o obveznem škrop- reji. Tako je omogočen večji uspeh He9*er' Njegovo prošnjo za zapo- ZB tovariš Lojze Rauh, ki je med
r7LpnJtSPeSn!!» del° zadru9e Je 'jooju sadnega drevja še vedno v dobiček pa si delim kmet in zadV’ ?litev niso upoštevali. Člani so za- drugim dejal, da je naloga ZB. da 
raztresenost m oddaljenost kmetov- veljavi. Zadruga bo organizirala ga, vsak po svojih vložeihh sr^d bteva,i' da bi morali imeli o bodo- se še naprej vestno bori za še lepšo
zadružnikov od centra, saj so odda- škropilne ekipe, lastniki' sadnega stvih. V primeru elementarne ne če biv§i borci prednost pri zaposlit- Prihodnost. Govoril je tudi o po
kor v "m duSe,tint kd°metr°v. ka- drevja, ki sami nimajo možnosti zgode pa na isti nač™ trpka tudi V’’ ali pa vsaj toIiko Pravic, kot jih menu in namenu potovanja preti- 
kor v Novih lazih, Spodnjem logu, za škropljenje pa naj se javijo pri eventualno izgubo 1 P ‘ d 'majo tisti, ki so zaposleni, pa niso sednika republike maršala Tita po

zadrugi, da jim pošlje svoje škro- Tadruga Se nabavila traktor z za p-oboditev ničesT storil? * -*■*» dežetoh. Opozo-
Druga velika težkoča za člane in pilne ekipe. raznimi nrikUn^n to- k« i„ui v ^irugem imajo B4 elanov ZB *“ -|c uurue, naj piseje

tudi zadrugo Je to da ponekod pri- Nekateri posestniki posedujejo leg Trokovn h nasveto^ stmen^n Razen enajstih so vsi člani porav- sP°mine in važne dogodke iz NOB.delke unicuie diviačina Sai m _H uKuvmn nasvetov, semen in —.__ , ^te snom ne na nntom
V Strugah imajo 64 članov ZB. ril ie tudi bivše borce, naj pišeje

kmetaU7ejČU'1eel kiV'iaČLna' aSai Je za večje P°vršine obdelovalne zemlje, gnojil tudi 'pri obdelovani^zem" nali č,anarina Men‘mo, da tistih te spomjne pa potem oddajo Muze- 
kmeta zelo vehk rizik saditi krom- ki pa je zapuščena in neobdelana, Ij e izd a too pomagala kmttom. borih 60 din, kolikor stane letna lu v Kočevju.

članarina res ne predstavlja nikako

mam
letale T^eT^lzZ?^ b-a'za nTkogar' ------------ o^zTČra " ^

traktorji' osPtaeneVkepa za Sieše- ČLANI ZB v ČRNEM POTOKU J^mi ^Tbedn^sF^ ^Bd FF
vanie živinoreje. Pred dnevi so se zbrali člani kra- ba na zboru je bila dobra Med dru-

jevne Zveze borcev na letni občni gim so razpravljali o ustanovitvi
sekcije internirancev. Določili so 
dva člana za klimatsko zdravljenje. 
Izvolili so nov odbor, za predsed
nico je bila ponovno izvoljena Ma
rija Ivančič, ki bo tudi zastopala

Pod.

Ureditev šol do leta 1962
Potrebe šol v kočevski občini so osemletke v Fari, prezidava osem _____lw, ,X1 vuui iaaLu,

velike svet za šolstvo je predlagal, letne šole v Stari cerkvi, prezidava čiane" zb" Gora kot"TelegaTkT na 
da bi do leta 1962 uredili: podružničnih šol v Livoldu in Želj- občinski konferenci ZB Sodražica

Prostore obeh osemletk v Kočev- nah, novogradnja enooddelčnih šol Na zboru so govorili tudi da bi se
ju in osemletke v Fari, uredili novo v Starem logu, Oneku. Lazih ob Kol. vzidala spominska plošča'na stavbi
osemletno solo v Stari cerkvi ter pi ter dvooddelčnih šol v Predgra- osnovne šole
izboljšali prostore podružničnih šol du-Vimolju. Prezidava pa bi bila
v Livoldu in Željnah. Nadalje bi potrebna na dvooddelčnih šolah v V SEKCIJE INTERNIRANCEV 
bilo potrebno urediti obe predvideni Borovcu, Koprivniku, Kočevski Reki 22j februarja je bil na Vidmu 
nepopo.ni osemletni šoli s petimi ter na enooddelčnih šolah v Boslji- ustanovni občni zbor sekciie bivših 
rairnri, v Osilnici in Predgradu, vi loki in Kostelu. Seveda, tega internirancev inrazredi v Osilnioi u, rreugraau, vi loki in Kostelu. Seveda, tega internirancev in deportirancev v 

Stav^.Z? ObhOsm ^1» mogeifi^rši«. Po- da^^

brepolje, šteje pa 66 članov.

»tMetka*' je sprejela prve goste
V nedeljo so v Kočevju odprli novanjski skupnosti. To bo hkrati

bodoče dvooddelčne šole v Banja trebna 
loki, Kočevski Reki, Koprivniku, moč.
Borovcu in Vimolju ter enooddelčne 
šole v Starem logu, Oneku in Lazah.

S potrebnimi učili bi morali opre
miti osemletke »Jožeta Šeška« in 
»Mirka Bračiča« v Kočevju ter v v r
Par! Tnrti hnrlnčr. osemletno šolo v , - ~ v '^=vju uut/ru nuvarijSKl Skupnosti. TO bo

Stari cerkvi bi morali opremiti z Kinjo °MrtteJ." Ob°otvorUvf^ Wl"i SjskTskupZti ^

zgsrssezst?-. ».—H***--?m
S£ v SS 5 ° »Im ok»»n. kosila po cm «
W SiXS ”"" »* »rodite, šol,ko kuhinj, mlečne topte^rok™"^‘d"„“° 2
»s« so,, rsr« K°-

v Banja loki. Z gradnjo so ze za- Spremembe, ki nastajajo na druž- ostalim, 
čeli in jo bo treba letos nadalje- beno ekonomskem področju zahte
vati. Z nadzidavo gimnazijskega po- vaj0 od družbe, da sporedno rešuje STANOVANJSKI SKLAD RIBNICE
bTbotrebm prost^^a Jtrete ?°rajai,o5a se razna sejalna vpra- V občini Ribnica je znašal dotok 
osemlrtke »J^žetrfeška« in^le za kl naPosEedno zadeva izbolJ- sredstev v stanovanjski sklad prt
d«*me o^ok! nadzMali ali dozL l™^030^ ^ “ °^° d° konca leta 1958- nad 5*

P . . , , dati tpdi osemletko lrka ?ra; V tei skrbi, še posebno za mla- so bna^osl^nom" kafma-
Ponekod ze, pri nas pa cmalu, bodo po poljih zabrneli traktorji. Tudi ^iča«, ker imajo premalo prostora, d ega človeka, bo precejšnjo vrzel lega, izkoriščena za gradnio stan*-

kocevska zadr tga si je priskrbela ta koristen stroj Nadalje bi bila potrebna dozidava jzpojnjia nova mlečna restavracija, vanj, za nakup dveh stanovanjskih
_ „ _ Odbor, ki mu je bila zaupana ure- hiš,' v katerih so tudi poslovni pro-

ditev tako pomembnega objekta stori, za kreditiranje gradenj de- 
i . ... družbene prehrane, je storil vse, da lavskih in uslužbenskih stanovanj-

JLOOr Ubd Ljubljana so bili prostori čim lepše urejeni in skih hiš in za gradnjo novega 12 
V torek, 3. marca je bil v Ljub- bodo tako Iahko sIužili zabeljenemu stanovanjskega bloka v Ribnici. 

Lansko leto je za nami, vendar so prihajali predvsem prebivalci iz liani redni letni občni zbor Okraj- na„'Tlenu'.„ Upravni odbor sklada je mnenja, da
ne bo odveč, če se ozremo nazaj na Ribnice, manj pa iz okoliških vasi. nega sindikalnega sveta Ljubljana. ... varis. Korelc se je zahvalil ob- bi se takoj v začetku tega leta za
delo sveta za prosveto in kulturo Sprejet je bil sklep, da se organizi- Vodil 9a ie predsednik OSS Uroš . ™^?.^rlU„odborPxRdečeflaHkrir čf e PriP.raye za gradnjo še enega
pri ObLO Ribnica v preteklem letu. ra potujoča knjižnica, vendar do Rupreht, prisostvovala pa sta poleg , lP a‘aJ ,z 'nr^emhJn nrlnr« a,>-Sknboka" Zatp je treb*
Svet je na sejah razpravljal o kul- uresničitve ni prišlo. 400 delegatov, gostov in zastopni- daJ® ^ nrZZ in poskrbetl »
turno prosvetni dejavnosti na ob- Svet za prosveto in w mn^l7*nih °brat lzročl novo ustanovl-leni sta" prostor.

V Ribnici premalo prosvetnega dela

. . kov množičnih organizacij, tudi pod-

turno prosvetna dejavnost živahna sebi Izobraževanie tv mladine Po uvodnem Poročilu predsednika

nje mrtvilo. V Ribnici je DPD »Svo- - . nega človeka in o nagrajevanju de-
boda«, ki ima vse pogoje za uspeš- Izobraževanje odraslih se je vrši- ]a ob zaključku zbora pa sta go- 
no dejavnost. Prepričani smo, da bo ° n.a različne načine, preko organi- Vorila tudi tovariša: Janez Vipotnik 
letos »Svoboda« dosegla boljše us- zacij kar pa ni rodilo zadovoljivih jn Leopold Krese. Izvolili so nove 
pehe kot jih je lani. uspehov. Bilo bi prav, da se tudi za organe okrajnega sindikalnega sve-

Omeniti moramo tudi delo Ljud- e„,na- najboljša rešitev, da bo tai Za predsednika je ostal tovariš 
ske univerze. Program LU je bil ^zobraževanje odrasiih res uspešno. Rupreht.
dober izvedba pa je bila 'šibka, univeUa^votfda«. p^vet^fdS- SEMINAR
kljub temu da so bili ljudje pravo- štya JfcJ z 1 p™s^Pa V Kmetijski zadrugi Fara je bil
časno obveščeni, kdaj jn kje se bo- t komisijo pri odboru SZnr Da pred kratkim enodnevni seminar zal 
guSSauSS5^t£,° je del° pa bo uTeh 'priPiŽo^va!neDmL-de-a ^eta in čtane

Občinska knjižnica je zelo bogata program^ela"' 'T° P°trebno lmetl minarja jeZbirprtjdvsem0^,1^člt-
re seznanijo s pravilnim načinom Gostom, predstavnikom političnih in družbenih organizacij je ob otvv- 

-1- dela pri kooperaciji. ritvi mlečne restavracije »Metka« v Kočevju prvi spregovoril F. Korci•
roeoeoeoBoeoeoioaoeoaoaoeoeoaoeoeoaoEooeoeoecDeoeoaoioaoioaoBoeoeoioeoioeoeoaoaoeoecDBoeoeoioao

in je vsem na uslugo. Knjižnica je 
bila dobro obiskana. Po knjige pa

Janez Zobec

O kmetijskem sodelovanju
O sodelovanju ali kooperaciji v 

kmetijstvu se danes veliko govori in 
piše. Pomen tega sodelovanja oce
njujejo zlasti! naši kmetje dokaj 
različno in niso redki, ki pod vpli
vom nezaupanja do novosti sploh in 
napačnih tolmačenj namenov sode
lovanja le-to v tej ali oni obliki 
odklanjajo, ali pa so do sodelovanja 
zadržani. Zaradi tega bo menda 
prav, da tudi naš list pripomore k 
pojasnitvi pojmov glede te oblike 
pridelovanja.

Kooperacija, ali po naše sodelo
vanje med kmetom in zadrugo, je 
obstojalo že dosedaj. Kmetje so 
vzrejali In vnovčevali plemensko ži
vino, pridelovali priznana semena, 
prejemali priznana semena, sadike, 
gnojila itd., ob sodelovanju in ob 
pomoči KZ. Tudi vnovčevanje kme
tijskih viškov, zelišč in gozdnih sa
dežev. teria ootovo ob'iko sodelova
nja. Torej ni pravzaprav sodelovanje 
med zarugo in kmetom nič novega. 
Saj bi naši proizvajalci marsikaj ne 
vedeli kaj naj pridelujejo za pro
dajo, pa tudi zadruga ne bi bila po
trebna, če ne bi njen obstoj počival

na sodelovanju s kmeti.
Pa vendar gre Ie za nekaj novega. 

Gre namreč za tesnejše oblike so
delovanja med kmetom in zadrugo. 
Sodelovanje kakršnega danes pripo
ročamo ima namreč namen povečati 
pridelke tistih vrst sort in pasem 
v poljedelstvu, sadjarstvu in živi
noreji, katere je možno povečati ob 
pogojih v katerih živimo in pride
lujemo. Tu mislimo namreč na dvig 
kmetijske proizvodnje v naših raz
merah, v našem podnebju, upošte
vaje tudi posebnosti, prsti, razdrob
ljenosti kmečke posesti, oddaljenost 
od tržišča, umske in ročne sposob
nosti našega pridelovalca — kmeta. 
Vse to pa še v skladnosti s potre
bami trga oz. možnostmi vnovče- 
vanja.

Če imamo v povečanju pridelkov 
postavljen cilj, nastane vprašanje v 
čigavo korist naj vložimo napore, da 
ga dosežemo in na kakšen način, ozi
roma kako bomo rešili postavljeno 
nalogo. Neposredne koristi od večje 
proizvodnje naj imaio tisti, ki vla
gajo sredstva za večje pridelke, so
razmerno po njihovih zaslugah. Po

sredno korist pa bo imela seveda 
od tega tudi naša državna skupnost 
in s tem posredno zopet naš delov
ni kmet in sleherni delovni držav
ljan.

Sedaj pa bo drugo vprašanje. Ka
ko doseči večje pridelke in večji 
učinek vloženih sredstev. To je pre
cej težka naloga, katere ni zmožen 
rešiti posameznik pač pa le s po
močjo zadruge, ki mora imeti oporo 
pri kmetijskih strokovnih ustano
vah, upravnih in družbenih orga
nizacijah. To sodelovanje je nujno, 
ker ima namen izkoristiti tiste mož
nosti sodobnega kmetovanja, kate
re doslej še nismo dovolj izkoristili. 
Ravno zaradi tega, ker so bili pri
delki odvisni od sposobnosti, hote
nja ter moralne in gmotne moči po- 
edinca. Teh rezerv je več. Naj jih 
nekaj naštejemo.

Za večji pridelek, oziroma za 
kmetijsko obdelavo je potrebna 
zemlja, k: jo ie potrebno še mar
sikje Izboljšati. Tako je treba odve
sti odvlšno vodo iz zamočvirjenih 
površin in izvesti druge izboljšave. 
Teh izboljšav ali melioracij ne more 
izvesti posameznik, ker predstavila 
n1enova zem'ja oh^aino 'e d°'ček 
zamočvirjenih površin. Vzdrževanje 
osuševalnih naprav zahteva, pove

zano — organizirano delo. Kmeto
vanje na izboljšanem zemljišču zah
teva poseben postopek, ki pa ga 
posamezni kmetje niso dovolj vešči. 
Tako bo zadruga dala seme, umetna 
gnojila, škropiva, izvedla trošenje 
gnojil, škropljenje, morda izvedla 
globoko oranje, podrahljevanje, dala 
strokovno vodstvo, zavarovala pose
vek proti toči. Kmet pa bo uvedel 
po svojih zmožnostih tisto, kar ima 
t. j. hlevski gnoj, izvedel vsa dela, 
ki so potrebna, jzvzemši tistih, ki jih 
izvrši zadruga. Vse te obveznosti 
vsake pogodbenih strank mor: jo bi
ti v pogodbi točno do’očene. Na
šteta dela, določena sredstva po ko
ličini in vrednosti.

V' pogodbi se sešteje vrednost 
vloženih sredstev In dela, kakor 
kmeta, tako tudi zadruge, pri čemer 
se kmetu upošteva tudi renta f20 
tisoč din na ha), zadrugi na tudi 
strokovno delo in zavarovanje, če 
katera od pogodbenih strank v po
godbi določene obveznosti ne izvr
ši, to lahko stori druga (t. j. mesto 
kmeta zadruga ali obratno) pri tem 
pa se ustrezno popravi vrednost vlo
ženih sredstev v korist tistemu, ki 
je delo opravil.

Vrednost vseh vloženih sredstev 
kmeta in zadruge se seštejejo. Raz

merje vrednosti teh vsot predstav- še manj stroškov in dela kot za sv* 
lja, izraženo v odstotku, tudi delež običajni pridelek, 
obeh pogodbenih strank pri dose- Na travnatem svetu — travnikiX 
ženem pridelku, ki ga ugotovi pred košenicah in pašnikih, pa bo sodelo- 
pospravilom komisija. vanje med zadrugo in kmetom po-

To so glavne značilnosti pogodbe tekalo v nekoVko drugačni obliki 
za pridelovanje krompirja in hibrid- Pogodbe se bodo sklepale za 3 let
ne koruze v sodelovanju. Obstojajo no razdobje, ker učinek gnojil, zla- 
sicer nekatere razlike v pridelovanju sti na zelo izčrpanem travišču' pr*4 
koruze in krompirja. Tako se n. pr. leto ne pride dovolj do izraza. V ter* 
pri koruzi obvezno izvede traktorsko sodelovanju bo dala kmetijska za- 
oranje, hibridno seme da KZ. Med druga gnojila, poskrbela bo za prs
tem ko pri krompirju lahko seme da iskavo tal, dala bo strokovno vod- 
kmet. če ima zdravo seme sorte stvo in morebiti še kaj, kar bi bil« 
merkur, traktorsko oranje pa ni ob- potrebno. Kmet pa opravi vsa ostat 
vezno. V obeh primerih vloži in la dela, čiščenje, gnojenje, pospra- 
trosi gnoula, zavaruje posevek, vilo pridelka ln slično. Vse to po na- 
skropi, zadruga Zadruga lahko njej vodolih strokovne službe. Po kma- 
pnpaaajoci pridelek koruze proda tijski zadrugi vložena sredstva b« 
kmetu po odkupni ceni (okrog 30 kmet plačal v treh letnih obrokih, 
din) pn krompirju pa praviloma le Pred podpisom pogodbe si bo za 
pripadajoči del drobnega krompirja, sodelovanje namenjeno travišča 
z opisanim načinom proizvodnje v ogledala strokovna komisija, ki b« 
sode "vanju t. j. z vnašanjem vseh izdelala zapisnik, iz katerega 'bo raz- 
potrebnih agrotehničnih ukrepov, vidno poleg drugih podatkov tudi 
gnojenjem s specialnimi gnojili, vi- katera dela je treba izvesti, katera 
soko rodnih semen, se bo pridelek gnojila se bodo trosila, način. Čas 1» 
pri koruzi lahko vsaj podvojil, prt količina gnojenja za vsa tri leta. 
krompirju pa dvignil vsaj za 100 Pridelek se mora na tako negova- 
mtc. Tako bo zadruga dejansko ude- nih površinah dvinniti vsaj za 10# 
ležena le na delu razlike med obl- odstotkov po koVčinl, po vrednosti 
čajnim kmečkim In bodočim višjim sena pa za 50 odstotkov, 
pridelkom. Kmet bo imel pri tem (Konec prihodnjič)
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Delo Sotialisle zoeze je oduisno od oseh njenih (lanoo
OBJAVLJAMO IZVLEČKE IZ POROČILA OBČINSKEGA ODBORA SO
CIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA OBČINE KOČEVJE, KI 
JE BILO PREBRANO NA OBČINSKI KONFERENCI DNE 4. MARCA 1959

Družbeni plan in družbeno upravljanje SfcffSiSSS SS tS ”tel?*>' v““” *"°-
masovni sestanki kot glavne oblike SZDL poskrbe za

O objektivnih pogojih dela SZDL

da osnovne organizacije 
to, da bodo vsi

Pri občinskem ljudskem odboru sektor nižji za preko 5 odst., zaradi dela s članstvom SZDL in da se naši državljan; vključeni v tej ali
deluje 11 svetov. Do predzadnje seje tega, ker so zadruge opustile stran- odbori zadovoljujejo le z zbori vo- oni organizaciji, ali društvu,
jih je bilo 13. Združil se je svet za ske obrate. Po podatkih, ki so jih livcev, ki jih istovetijo z masovnimi Za splošno izobraževanje je bilo 
kulturo in telesno vzgojo v en svet, predlagala podjetja je porast celot- sestanki. Statut SZDL določa, da se v letu 1958 napravljenega precej.

Delovanje Socialistične zveze se bi bila obnovljena tudi ta tovarna, ter svet za stanovanjske in komu- ne proizvodnje 4.5 odst., porast de- morajo masovni sestanki izvajati Preko Ljudske univerze je bilo or-
v naši občini odvija pod nekaterimi bi se bruto produkt vse proizvod- nalne zadeve pa v en svet. To pa lovne sile pa za 2.3 odst. Večji je večkrat letno. Na teh sestankih naj ganiziranih 16 predavanj v vseh
objektivnimi pogoji, ki dajejo mo- nje v Kočevski občini dvignil od 5 zaradi tega, ker je s tem prejeto porast proizvodnje, kakor pa delov- se obravnavajo gospodarski in poli- večjih krajih naše občine. Teh pre-
čan pečat temu delovanju. Pod po- na 7 milijard ali za 40 odstotkov, širše področje dela. Za posamezne ne sile. Toda kljub temu ne smemo tični problemi njihovega kraja. Pri davanj so se ljudje radi udeleže-
qoji ki niso običajni za delo dru- kar bi se bistveno odražalo tudi v probleme pa so bile imenovane ko- biti zadovoljni V okrajnem merilu tem se ie treba posluževati poslan- vali, povprečna udeležba na preda-
qod in kj so posledica nekaterih dohodku občine. Z obnovo te to- misije. Sveti se sestajajo povprečno se celotni družbeni proizvod poveča cev in drugih vodilnih ljudi iz ob- vanjih je bila 150 ljudi. Preko dru-
specifičnosti našega kraja in njego- varne bi bil rešen tudi problem za- enkrat mesečno, obravnavajo proble- za prek 8 odst., dočim se delovne čine ali okraja. gih predavanj an seminarjev, ter
ve zgodovine v ‘ zadnjih dvajsetih poslitve ženske delovne sile, ki jo matiko iz svojega področja in pred- sile povečajo za 1.6 odst. To po- Vse naše članstvo in drugi prebi- tečajev pa je šlo okoli 500 držav
ah ' je na našem področju precej. S tem lagajo občinskemu ljudskemu od- meni, da se tudi v občinskem merilu valci morajo biti seznanjeni z vsemi ljanov.

V Kočevju in bližnji okolici živi 'mojim izvajanjem okoli obnove in- boru nakazane probleme v dokonč- predvideva porast proizvodnje le na dogodki, za kar obstojajo vse mož- Zadovoljiva je ugotovitev, da se 
70 odstotkov vseh prebivalcev naše dustrijskih kapacitet, sem hotel sa- no obravnavo ter sklepanje. Ti or- dosedanjih kapacitetah brez dodat- nosti, ker v organih družbenega je število bralcev knjig v knjižnici
občine Razen Kostela in Osilniške- mo poudariti, da nam vkljub vsemu gani so se v preteklem letu poka- nega vlaganja kapitala v investicije, upravljanja sodeluje 1044 državlja- dvignilo za okoli 300, posebno se za

le ni uspelo, da bi zal kot nujni ter se je problema- Celotno gospodarstvo v državi je n°v- _ < knjige zanima mladina. Po drugiQa predela, kjer |>e »e uaircs avtu prizauevanju se 111 uspeiu, ua ui zaii aui nujni uu j- M. ----- —i------------ ---- v - •; ,. „ - 1 —-'"1 ~ —......- ----------  — ----s*
živelj, je vse ostalo orebivalstvo na- dosegli v tekstilni panogi predvojne tika. bodisi iz gospodarstva ali pro- postavljeno na popolno izkoriščanje _vse možnosti za široke javne raz- strani pa ugotavljamo, da je število

j.e še danes star prizadevanju
:stilni panogi predvojne tika, bodisi iz gospodarstva ali pro- postavljeno na popolno izKoriscanje

še občine zaradi številnih novodo- kapacitete, ki je v pretežni meri svete najprej temeljito obravnavala obstoječih kapacitet. nr»=t n=i ®’ vendar se teh mož- naročnikov na časopisje, revije in
sel jenih ljudi močno spremenilo svo- zaposlovala žensko delovno silo. na pristojnih svetih, se razčiščevala Občinski zbor proizvajalcev ne bo ™sti nase osnovne organizacije ne brošure z ozirom na lansko leto, 
io strukturo, tako, da moramo nujno Nujno je da se najde z rekonstruk- in šele potem je o njih razpravljal potrdil nobenepa tarifnega pravilni- vT. ° e*° s te strani upadlo.
'govoriti o oblikovanju novega prebi- cijami obstoječih podjetij ali z no- in končno odločal ljudski odbor, ka gospodarske organizacije, ki ne ne Socialistična zveza je v tem času
valca naše Kočevske in našega me-, vogradnjami nova delovna mesta za Posebno delovni so bili sveti za go- bi vseboval pravilno postavljenih °'Kočevje ob- bila glavni nosilec in organizator
sta. Naša organizacija ima .torej žensko delovno silo. _ _ 'J ' _ _ " ~ *"*

.............. . — ...... ............. ........ .. .......... . 6500 državljanov, ki večpoleg drugih nalog to prvenstveno 
nalogo, da s svojim delom omogoči 
ustvarjanje takšnih življenskih po
gojev, ki bodo novo doseljene ljudi 
zadržali v našem kraju in jih s sta
rimi prebivalci in med seboj pove
zali v družbeno zaokroženo celoto, 
ki bo prerasla ozke osebne interese 
in dejansko postala občinska skup
nost. Znano je tudi, da je vsestran
ska mobiliziranost ljudskih množic 
za borbo proti okupatorju omogo
čila, da se je meseca maja 1942. po
javilo prvo osvobojeno ozemlje v 
Sloveniji, ki je zajelo vso Kolpsko 
in Poljansko dolino. V tej dobi smo 
imeli dobro organizirane odbore OF, 
ki so opravljali oljenem tudi funk
cijo oblasti, iz tega lahko sklepamo, 
da ima politično gibanje na Kočev
skem v okviru OF že tradicijo in 
mnogo izkustev. Vendar je prav za
radi teh starih vkoreninjenih tra- področje oznako zaostalih krajev, 
dicij opaziti, da se nekateri odbori Čeprav imamo mnogo delovnih mest, 
Socialistične zveze na terenu ne vendar je vrednost bruto produkta 
morejo otresti starega načrta poli- na jx>samezno delovno mesto znat- 
tičnega dela in se še vedno poslužu- no manjše kot v občinah, ki sicer 
jejo frontovskega načina dela. Po- zaposlujejo približno enako število

rOSGUlIU UC1UVIH OV vin O.CII Z.a IJU— vi , vvvv . n. 111U.IUIW |iuj,u,ijv.u.. . . , - --------J- —— V..W. m ™ • “1 *• W11X.1. 1111 vi jaiuiuiui

spodarstvo, finance, socialno skrb- norm, nagrajevanje po enoti proiz- st°.la!° razna društva in^ organiza- proslav, ki so bile s pomočjo ostalih 
stvo in šolstvo, kjer imajo že po voda in iniciativno za jjosamezno , vključeno preko organizacij in društev organizirane
svojem značaju in problematiki pe- delovno mesto, 
stro ter bogato vsebino dela. V sve- Prehajamo prvič v to, da se po
tih so predstavniki vseh družbenih spodari z vsemi sredstvi, ki so v ko- 
organizacii, tako da je povezava tu- muni ne glede kje so enotno po po
di po tej strani z organizacijami trebah celotne komune in po postav- 
dobra. ljenem programu. Komuna dobiva

Dobro bi bilo, da bi bili člani so- res tisto vsebino dela, ki ji je bila 
cialistične zveze seznanjeni z linijo nakazana z novim, komunalnim si
ti ružbenega plana v letu 1959. Pred- stemom. Komuna bo morala voditi 
videvajo ogromno sredstev za druž- pregled kako podjetja gospodarijo s

ali manj za vse večje narodne dni.

ŠOLSKI PR OBLEMI
na rešetu sveta za prosveto

21. februarja je bila v Kočevju teno začelo. V te odbore bo treba 
beni plan naše občine je bil sprejet skladi. Skratka gre se za izvrševanje prva seja sveta za prosveto prt izvoliti ljudi, ki imajo veselje za to 
na podlagi realizacije iz leta 1957. osnovne linije petletnega družbe- uouU Kočevje, seji so prisostvovali in bodo za šolo nekaj pomenili. Sol- 
Po dosedanjih predvidevanjih je bil nega plana. V to so zajeta ne samo tudi predstavniki soiskin odoorov, ski odbor mora šteti najmanj 7 
realiziran za preko 5 odst., vendar proračunska sredstva, temveč tudi predsednik oDcuie in soiski inspeK- članov. Voli jih občinski zbor in 
bodo zaključni računi pokazali še sredstva gospodarskih organizacij. tor. uvodoma je predsednik sveta zbor proizvajalcev. Ti odbori bi po- 
večji porast celotne proizvodnje. Iz skupnih sredstev, ki jih je za soistvo tov. Ludvik uoioo govo- tem vodili tudi roditeljske sestan

ki letošnjem letu se predvideva predvidel OLO bi se dalo na priori- ril o pomenu in deiu šoisKin od do- ke, na katerin bi reševali vzgojne 
nadaljnje povečanje proizvodnje tetno listo, kemično tovarno, luščil- rov. n imajo z novo reiormirano probleme in probleme šole. Hodi- 

Čeprav smo na Kočevskem v go- napram predvidevanjem v lanskem nico na KGP, nadalje v prihodnjem aoio velik pomen pri upravljanju teljski sestanki naj bi bile šola za
' ~ " ' • ----- ’ ' ’ * " soi, reševanju problemov, kj se po- starše.

javljajo na šoian vsakodnevno in Cimprej bo treba rešiti tudi vpra- 
pn ucnin uspenm. Dosedanja pra- sanje sol s 7 in manj otroki. Veliko 
ksa je pokazala, da rešujejo šolski ceneje bi bilo vzdrževanje teh otrok 
odoo/i pretežno gospodarsKa vpra- v internatu v Kočevju, kot pa take 
sanja, izmikajo pa se problemom šole. Seveda bi bilo treba to urediti 
notranjega življenja šol. V bodoče sporazumno s starši, 
bo treba temu posvetiti večjo skrb. Na drugi strani se kaže tudi pre- 

Tovariš Uoiob je govoril tudi o velika obremenitev nekaterih pro-

1. Karničnik je prebral poročilo

jppodarskem pogledu mnogo napre- letu za 4,5 odst. Državni sektor za letu »Tekstilano« in tako dalje, 
"dovali, vendar še vedno nosi naše 5 odst., medtem ko bo zadružni /

Zasebno kmetijstvo daje premalo
__r______ _______  ____  _____ Kmetijska proizvodnja se je v organizacijo stanovanjske skupno-

Ieg tega je okupator počenjal na delavcev. To seveda ne pomeni, da zadnjih "letih na Kočevskem občutno s ti. Po enoletnem živahnem razprav- -----
Kočevskem silna grozodejstva in je proizvodnost pri nas manjša, dvignila. Jasno je, da je bil to re- Ijanju med člani socialistične zveze 40. letnici KPJ in SKUJ. Preko raz- svetnih delavcev. V občini je nekaj
pustošenja, saj ni ‘družine na Ko- temveč je to odvisno od strukture zultat dodatnega vlaganja kapitala je bila na predzadnjih zborih voliv- nin akcij bo treba dopolniti pro- primerov, kjer poučuje ena sama
čevskem, ki ni izgubila vsaj po ene- industrije oz. gospodarskih panog, v to panogo in pa smotrnejšega go- cev predlagana in od strani občin- gram za obletnico Partije in SKUJ. učna moč, morale bi biti pa dve.
ga družinskega člana in utrpela ve- ki se nahaja na našem področju in spodarjenja. Če pogledamo vrednost skega ljudskega odbora tudi usta- v ta namen bi pionirji za 8. marec Svet za prosveto bo moral skupno s
liko gmotno škodo, kar daje tudi pa tudi od organskega sestava pro- proizvodnje v kmetijstvu, vidimo, da novljena stanovanjska skupnost, obiskali matere padlih borcev in jim šolskimi odbori sistematično uredi-
temu predelu Slovenske zemlje svo- izvodnih sredstev. N. pr. v (ekstra- je v drž. sektorju proizvodnja hitre- Nova stanovanjska skupnost ima prinesli šopke cvetja. Na predvečer ti tista delovna mesta, ki bodo si
je obeležje. Nadalje se je v izpraz- tivni) gospodarski panogi odpade 800 je naraščala, kakor pa v privatnem namen mobilizirati stanovalce za. obletnice KPJ in SKOJ naj bi pri- sternatizirana.
njene predele začelo kolonizirati lju- tisoč do 1,500.000 din bruto produk- sektorju. Po rezultatih je bila vred- objekte, ki so jim v pomoč pri vsak- žgali kresove. Tudi 25. maj — Dan Velike težave nastajajo glede Sol
di z najskromnejšimi zahtevami, saj ta ni zaposleno osebo. V tekstilni nost proizvodnje v državnem sek- danjčm delu, od gospodinjstva pa mladosti, bi vključili v ta program, skih prostorov v Kočevju. V pri-
so v neposredni bližini samega me- industriji 3 do 4 milijone din, v terju v letu 1958. 376,593.000, le- do skrbi za otroke v času odsotnosti pa 31. maj — 24. obletnice prve hodnjem letu se bo število učencev
sta naselja ali naseljeni otoki — kot Kemični pa celo od 5 do 8 milijo- tošnji plan pa predvideva občuten staršev in podobno. Skratka to je tekstilne stavke v Kočevju. povečalo za cca 160. Svet za pro-
n. pr. Ložine — k; še nimajo elek- nov din na zaposleno osebo. Poleg porast na 412,106.000 din. V zaseb- ustanova, ki skrbi, da se dopolnju- Vsaka šoia naj čimprej sestavi sveto bo skušal to rešiti z odklju-
tri*<e' _ tega pa je tekstilna in kemična pa- nem sektorju je bila lanska proiz- je življenjski standard. Stanovanj- program prireditev do konca kole- čitvijo 3. in 4. razreda v Željne in

Kot važen činitelj, ki znatno oz. noga mnogo rentabilnejša kot osta- vodn.ja 307.177.000, letošnja pa se ska skupnost v mestu je začela darskega leta. Vključijo naj akcije s preureditvijo šol v Stari cerkvi in
lahko rečemo odločilno vpliva na le panoge. Pri nas odpade od za- predvideva 323,877.000 din. Iz tega skromno in to je tudi prav. Videti za uničevanje raznih škodljivcev, za LiVoldu. V Stari cerkvi se bo šola
delo Socialistične zveze, je materi- poslenega števila delavcev precejš- jo razvidno, da se na relativno pri- je treba uspeh in začeti z malim. Po ureditev šolskih igrišč in podobno, začela razvijati v osemletno obvezno
alna baza ali gospodarska nerazvi- nji odstotek na delovna mesta v blizno istih, odnosno večjih površi- našem mnenju bi bilo prav, da os- V ta namen je že pripravljen razpis šolo. Letos bodo uvedli 5. razred v
tost področja. Že pred vojno je bila ekstrativnih panogah. Zato nam na- nah pridela mnogo manj. Neorgani- novne organizacije SZ dajo iniciati- tekmovanj med šolami na območju tem smislu. Željne bo postala sa-
v centru Kočevske že kar precej ša struktura gospodarskih panog zirana zasebna kmet. proizvodnja vo da se tudi za naselje Rudnik for- kočevske občine. Za prve tri naj- mostojna šola s štirimi oddelki, Ll-
razvita industrija, saj so poleg rud- onemogoča, da bi se uvrstili med daje skupnosti mnogo manj, kakor mira stanovanjska skupnost ali pa boljše šole so pripravljene lepe na- void pa bo dobil še eno učno moč.
nika obstojali še dve tekstilni tovar- razvitejše predele, ki imajo sicer pa od nje prejema. Da bi ta problem se pridruži obstoječi v mestu. To grade, ki jih bo podelil ObLO (dia- Poleg tega bodo morali šolski od-
nl ki sta skupaj zaposlevali okoli približno enako število delovnih delno rešili, uvajamo sistem skup- pa s tega razloga, ker nima smisla projektor ali radio aparat, album bori urediti tudi vprašanje šolskih
6«0 delavcev, dalje lesna industrija mest, kot jih imamo pri nas, pa nega gospodarjenja zasebnih kmetov organizirati dve pralnice in drugih narodnih herojev, orodje za agro- vrtov in igrišč. Brez tega si ne mo-
z 250 delavci. Konfekcija perila in vendar mnogo več akumulirajo kot v okviru kmetijskih zadrug. servisov, ki imajo širši značaj. O tem tehnični kabinet). Tudi OLO je raz- remo zamisliti sodobne šole. V ta
®e mnogo drugih obrtnih delavnic, naša podjetja. To razlago in pri- Plan kooperacije v naši qbč ni naj se pogovore organizacije SZ pisal tekmovanja. Nagrade bodo v namen bodo uporabili zemljo sploš-
Med vojno so bile vse te kapacitete mi rjavo podajam predvsem zaradi predvideva 12ha koruze, 68ha krom- rudniškega terena in naj predlagajo vrednosti 1,500.000 din (popolna op- nega ljudskega premoženja, kjer bo
uničene. Obnova teh proizvodnih tena, ker z uporabo enotnih meril in pirja in 10 ha sadovnjakov. na zborih volivcev In občinskem rema tehnične delavnice itd). Prav to le mogoče.
kapacitet je terjala silnih naporov inštrumentov Okrajnega družbenega Občinski odbor Socialistične zveze ljudskemu odboru dokončno rešitev, bi bilo, da se vse šole vključijo v V Kočevju se bo iz sklada za

je dal v lanskem letu iniciativo za tekmovanje. Izvoljena je bila 3 gradnjo vajeniškega doma nadalje-
članska komisija, ki bo vodila ta valo z delom vajeniške šole. Prora- 

-- m •• i v»i tekmovanja. čun za šolsko leto 1959-60 je žeOrganizacijsko poročilo Naloga organizacij ZK naj bi bi- tako obremenjen, da ga bo možno

in samoodpovedi. Pri tem delu ni- plana Ljubljane za leto 1959 izpade
smo naleteli samo na težave iz teh- naša občina kot pasivna in bo do-
ničnih strani, temveč predvsem pri b'la dotacijo OLO-a. Razumljivo je, 
pomanjkanju strokovnega kadra, da ta stvar ne more ugodno vplivati 
kar je občutiti še danes. Obnovljene na razpoloženju občinskih organov,
so bile v glavnem vse predvojne posebno pa ne zaradi tega, ker te , ,,, , „mn™nrniKr ,a „Q_
proizvodne kapacitete razen tekstil- pasivnosti niso krivi ljudje pač pa Na področju občine Kočevje ima- neoagovprnosL za aeio Kar moremo
ne tovarne, ki je zaposlovala okoli uporaba teh instrumentov in o o- mo 55 osnovnih organizacij SZDL, v na tern ,™»tu krMzirati m v bo-

la, da bi se člani bolj približali mla- doseči le z lastno reorganizacijo.
, . , „ ,____ demu naraščaju, jih seznanili s tem Mnogo je šol v občini, ki čakajo

Na jx>dročju občine Kočevje jm - ^ J r moremo ^ar jmamo danes. Na ta način bo- na popravila in preureditev. Da bo-
... - ---- -------  uporaba teh instrumentov in go-
50 delavcev, predvsem žensk. Če spodarska struktura v naši občini. j^-T-awar«i4->y St&Z&Sm

stotek smo dosegli s tajnimi volit- kjer ni bilo mogoče sklicati niti Važna točka dnevnega reda je bi- preuredili le določeno število šol, 
vami, ki so bile v mesecu februarju občnega zbora. Pohvaliti pa moramo ja ^udi izvolitev štirih članov ob- tako bodo prišle vse šole na red. 
1958. leta. Obveznosti sprejete na organizacije SZDL Šeškov-Kolodvor- činskega sveta za prosveto in pri- Z načrtnim delom bodo odstra- 

Pri delu iSocialističnp lanskih občnih zborih SZDL, kakor ski teren in Rudnik, ki iih smatramo prave za volitve šolskih odborov, njene težave, ki so se pokazale ob
Kočevskem bi imelo svoi tivf lim Poklicnim delom. Nekateri to- tudi na Občinski konferenci, ki je za najboljše organizacije v mestu. Letos poteče mandatna doba šolskih reformi šolstva. Stara šola se umi-
navodilo in pa splošen kurz za „ia V?riši se odrekajo političnemu delu bila v mesecu maju 1958. leta niso Slabo unliva na delo naših osnov- odborov, ki (raja 2 leti. Volitve no- ka novi. Take spremembe pa se ne
nanip sredstev v Danone m a iz komodnosti, čeprav so se- bile izvršene v pogledu vključevanja nih organizacij SZDL tudi razdrob- vih šolskih odborov bodo izvršene morejo izvršiti preko noči.
nosti ki bodo neposredno 'vplivali „ ! "1ihovi Po’ozaji bili pogojeni še preostalih volivcev v- članstvo ljenost. V občini imamo 157 naselij do zaključka šolskega leta, tako, da
nosti, ki bodo neposredno vplivale na dobrega političnega delavca oz. SZDL. Po izvršenih volitvah v vod- g 14.817 prebivalci In 9.229 volivci.

Kako uporabiti „Dve tretjini"

se bo prihodnje šolsko leto nemo- nil

Konferenci v Laščah in Dobrepolju
NA VIDMU

V NEDELJO KONFERENCA
SZDL, vključevanju novih članov, 
velike udeležbe na volitvah zadruž-

lo za v bodoče. Konferenci 
mnogo uspehov.

želimo

***■«_
vto^Xatr!fln° bazo V i' zel° raz_ Nadalje se ie po.iavilo stremljenje na. Izvoljeni odbor je imel nalogo svoj letni plan dela in ga tudi iz- Socialistična zveza dosegla preteklo teh stvareh se bodo pogovorili na
tivne oosnmW °u' Vlsoko akumu,a- posameznikov, da bi se okoristili z pomaaati in usmeriat- delo osnov- vajati. To pa so napravile le neka- leto lepe uspehe. Danes šteje orga- konferenci, obenem pa planirali de-
zaradi tena mnil^81109/ in imaj° določili novega zakona o pokojnin- nih organizacij v idejno-političnem, tere osnovne organizacije. nizacija nad 800 članov. Število čla-
lahko prešli na večio sr,edsteyi bodo skem zavarovanju udeležencev NOB. kulturnem in gospodarskem pogle- Članarino v letu 1958 oz. do kon- nov se je povečalo za cca 100 čl - 
štev za komunalne qvrh^81/^6 sre<*~ ^led ZB zavisi tudi od tega, ce bo du, vendar na to ni bilo tako, ker ca meseca februarja je plačalo 6300 nov. Tudi letos naj bi skrbele or-
dejavrrosti, ki nenosrprin ,os3?Je dajala pravilne ocene m priporo- nekateri člani občinskena odbora 614 članov pa članarino še vedno ganizacije SZDL za povečanje čla-
človeku za živlienje. 'služijo čila interesentom. Primere pa, ki niso prihajali na seje, kjer se je dolnuie. nov, kajti še vedno je precejšnje

Povečanje števila novih dpi u O^itno kažejo na zlorabo, pa naj ZB ra z prav Halo o tekočih nalogah, ki bi Občinski odbor SZDL je imel od število ljudi, ki niso vključeni v or
ni est in pa dvig proizvodnosti °K?ih ^evidira. Pri tem bi omenil se to, iih morale osnovne organizacije svoje izvolitve do danes: 11 sel, 1 ganizacijo. Povečanje števila članov
za nas osnovni činiteljl, ki’ hpH° -5x lleka:' ?seb ze dalj J?asa čaka na SZDL realizirati v živlieniu. Mi naj- sestanek s predstavniki množičnih naj bi bila ena od važnih nalog va- pripravljajo ureditev servisne de-

anje gmc 
delovnegt

v*znatni mer/1 vnlivnkf na 7' b/J° krivično. če bi posamezniki vali z delom, obstanemo. kretarjev SZDL in
pravnn/ orno ni nlloii 1 S "1‘hove skromnosti in uvi- Vse politične akcije, ki so bile iz- kretariata SZDL.

Ko smn že nri tei temi hi hilo bili v te1 za<devj prizadeti, vršene v preteklem letu in na ka- Odbori se po večini držijo še sta-
dobro omeniti Pnpj tire n mrTne’"8 tjh DOiavov 'ma Precej so- tere se nanaša naše poročilo, so se rih metod dela t. j. čakanja direktiv
so v zvezi z delovaniem sublektiv loški in kulti6’ "ekoliko nizek ideo- vršile v času največjega dela, zato od zgoraj, kar pa ni v skladu z WUi * venem b^..i ve,- p« ui ureum prostore v »mm
nih Sil V KnfcmJn i, tn„x ?. , tufni nivo ter premajhne je razumljivo, da se te akcije niso današnjim razvojem. Vedno več po- činsko konferenco SZDL. Na kon- splošnega ljudskega premoženja na

Kucevju. ueprav ima nas ail prenasno skrb za pravilno usmer- tako d osi el no izvedlo kot hi se mo- hurt in nred Ionov za delo hi morale ferenoi horin nrenledali delo S7DT Vitimi, Polen tnn'a ho servisna

SERVISNA DELAVNICA 
NA VIDMU 

Na Vidmu v dobrepoljski občini
za nas osnovni činitelii ki hr>Hr» X. J — 6|vhchiu. wai noj- 5>ebL«neK piruaiavuiM luuuciLUMi iiu.i ui una trna uu vašimi nciog va- ureaitev sorvisne ae-
vplivali na izboljšanje qmotnih ra7 fešltev Pokojnine po 73. členu, za večkrat storimo napako s tem, ker organizacij in društev, 5 razširjenih ških odborov SZDL tudi v tem letu. lavnice, ki je za ta kraj nujna. V
mer kočevskega delovnega človeka nmfre spIoh ni nobene9a dvoma o se zadovoliimo z manjšo uspelo ak- se| plenuma s predsedniki, sekretar- Občinski konferenci želimo plod- delavnici bodo popravljali radio-
Zaposlitev naš h žena na bi obenem" hi koX! upravičenosti. Smatram, da ci.jo namesto, da b takrat nadalje- ji in blagajniki, 3 skupne seje se- no delo in da bi sprejete sklepe med aparate, električne kuhalnike, ko-

Občinski konferenc; želimo plod- 
3 delo in da bi sprejete sklepe mi 

7 sej se- letom tudi z uspehom uresničili!

8. MARCA V VELIKIH LAŠČAH

lesa in drugo. V načrtu je tudi, da 
bi izdelovali trikotna električna sti
kala. Začasno bi dobili prostore v

Kakor v Dobrepolju bodo imeli delavnici Ljudske tehnike, kasneje 
tudi v Velikih Laščah 8. marca ob- pa bi uredili prostore v stavbi

zja pravilno usmer- tako dosledno izvedle kot bi se mo- bud in predlogov za delo bi morale ferenci bodo pregledali delo SZDL Vidmu. Poleg tega, da bo servisna
delavnica mnogim nudila pomoč s 
svojimi uslugami, je treba omeniti 
tudi to, da se bo v njej lahko zs-

KfkJdrr^^^0 iJf/L?®daj• ko so nam rale, predvsem na nodeželju. V me- dajati same osnovne organizacije.

IHH as? :?£
od zadnje občinske konference, ugo- 

odbori SZDL se sploh tov ill uspehe, ki so bili posebno oči- 
se ne zanimajo za delo ti v veliki udeležbi pri volitvah no-

poznajo problematike avojega vih vodstev krajevnih odborov postilo nekaj ljudi.
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Letošnji 8. marec-Dan žena praznujemo v jubilejnem letu Zveze komunistov Jugoslavije
Partija je bila nevidni organizator Ančka Pakizeva - borka za svobodo in socializem

Letos praznujemo tudi 8. marec cija povedala, da bodo vse, ki de- kitni silami obkoliti taborišče kočev- Pred dnevom žena — 8. marcem ležila sem se številnih borb. Med
— Dan žena v okviru velike oblet- monstrirajo vrdrle v njegov urad. skega okrožja, ki je bilo nekje pri smo v Ribnici obiskali Ančko Paki- drugimi sem sodelovala tudi pri
nice, 40. letnice Komunistične par- Kmalu smo dobili tudi po vaseh Mozlju. Kolikor se je dalo hitro smo ževo. Kljub temu, da jo je napa- znani bitki v Jelenovem žlebu 26.
tije Jugoslavije. Da bi o delu žena živila. Že leta 1941. smo pošiljale žene, sodelovali sta še Omerzatova dala gripa, je bila takoj pripravlja- marca 1943. leta.«

»Vaše posebno doživetje v parti
zanih?«

»Doživetij je bilo nešteto. V ja
nuarju 1944. leta sem v postojanki

pred in med vojno, predvsem o ti- prvi partizanski enoti, ki je bila ne- in Lavričeva, slednja je imela do- na na razgovor. Ančka, nekoč bor- »Kakšne funkcije ste imeli v tem v partizanski bolnišnici »Vinica« na
Rogu rodila hčerko Andrejo. Bilo 
je težko. Bila je zima. Jedli smo

kje pri Kočevski Reki, hrano, oble- vol jen je za čez blok, obvestile par- ka in funkcionarka v NOV, je sedaj času?«
ke, zdravila in orožje. Kmalu je v tizanske kurirje in ti va okrožje in skrbna mamica štirim otrokom. Sta- »V Cankarjevi brigadi sem bila 
Kočevju pričela z delom tudi parti- so se vsi iz okrožja pravočasno re- ra je 36 let vendar ji tega človek polit delegat, v Zaščitnem bataljonu samo dvakrat na dan. Porodničar je
zanska tehnika, ki je tiskala letake, šili, razen enega partizana, ki se je na prvi pogled ne bi prisodil. pa sem bila četni komisar.« bil dr. Lunaček. Od tu sem šla v
časopise in partizanske pesmarice.« na lastno pest odvojil od skupine in Vprašali smo jo. kdaj je vstopila »Povejte nam nekaj o vlogi žena porodnišnico, ki je nosila ime »Hra- 

Vemo, da ste po nalogu Partije padel v sovražno zasedo.« v narodnoosvobodilno vojsko in v v NOV?« stnik«, ki je bila tudi na Rogu. Vo-
ostali v Kočevju in tu veliko sto- Tovarišica Bradačeva je še pri po- katerih edinicah je vse bila? »V edinicah vloga žena ni, prišla dila jo je dr. Grosmanova s pa
rili za partizansko gibanje, org a- vedovala o raznih akcijah in mukah, »V NOV sem vstopila 8. junija toliko do izraza. Žene smo bile vo- tizanškim imenom Vida. Tu je bila
nizacijo političnega dela v mestu ki jih je prestala v zaporu, vendar 1942. leta v Notranjski odred. Od jaki in smo delile dobro in zlo z pravzaprav bolnica in porodtišnica,
za obveščevalno službo lin podobno, je želela, da o tem ne pišemo, s po- tam sem šla v Gorjanski odred. Po- moškimi tovariši. Zato pa je prišla v njej je bilo 13 mater z otroki.
Alj nam lahko poveste katerega iz jasnilom, da je še veliko žena, ki so tem, ko se je del našega odreda vloga žene toliko bolj do izraza na Septembra 1944. leta sem bila eva-
posebnih doživljajev? vse dale za NOB in naj bi tudi one priključil Cankarjevi brigadi, sem mitingih. Na mitingih po vaseh smo kuirana v kraj Kvasano pri Banju
»Po streljanju talcev, maja leta kaj povedale. bila nekaj časa v brigadi in sicer do govorili o enakopravnosti in vlogi v Italiji. Decembra istega leta sem

1942. so preselili Italijani prebivalce Ob Dnevu žena ji v imenu naših poletja 1943. leta, ko sem šla v pre- žene med osvobodilno vojno in po spet prišla nazaj v domovino. V
Dolge vasi v Kočevje. Med njimi sem bralcev najprisrčneje čestitamo! komando v Zaščitni bataljon pri vojni. Spominjam se, da smo imeli Spl.tu sem b.la mesec dn'. ud tam
bila tudi jaz. Dobila sem veliko Mc Glavnem štabu NOV Slovenije. Ude- mitinge po raznih krajih.«
stanovanje. Na stanovanje sem vze
la še Angelco Omerza, mater, ki ie (T\ . . n v. v „ i
tmed'njhTeZiLZdnThe^Tr Partizanska mama Marija Ivančičeva pripoveduje...
sem imela še prazno sobo, sem mo
rala na pritisk policije meti na sta

sem prišla v Zadar, v maju 1945. 
leta pa sem se preko Trsta vrnila v 
Ljubljano.

»Zanima nas, kje ste sodelovali 
oz. še sodelujete v organih ljudske 
oblasti, svetih, organizacijah itd.?«

»Odbornica ljudskega odbora sem 
vsa leta od osvoboditve dalje, pred-

^ j u t c Prijazen nasmeh in topel stisk gredo vsi spat. Jaz pa sem šla pred

~sM-e-IŠSlItl§|?ž?pŠPPPl ... . ___________ __
-aarrr sS sLwrss BiBssSsE *

ne bi bilo mogoče tako uspešno za
ključiti vojno.«

»Prav dobro drnam v spomlinu sednica sveta za socialno varstvo pri 
prvi kongres AFŽ Slovenije v Db- 0bLO Ribnica sem od začetka du?- 
brniču, kjer sem sodelovala kot de- vanja tega sveta. Nadalje sem čla- 
legatka. Tovarištvo je bilo tarnat nica raznih komisij pri 0bLO, cd-

^če7o.gskuWndnMLPmožem,rki ^f^a Lo^i^T MolljTz°veU- f znano partizansko mamico Marijo moči. Leta 19*42. je bilo zelo težko tem zboru sem bila izvoljena tudi v v d"elu“sveta"ra wckdmTv^rTtvo?«
»S kakšnimi problemi se srečujete

je bil že prej član KPJ, je tudi ona 
postala članica Partije leta 1940. in 
iz tega časa nam pripoveduje:

»Pred vojno smo se napredne že
ne Kočevja sestajale v prostorih ta
kratne knjižnice, to je v sedanjih 
dvorišnih prostorih čevljirsko-sed- 
larske delavnice. Na sestanke je iz 
Ljubljane prihajala, mislim, da jo 
je pošiljala Partija, Ada Dekvalova, 
sedaj poročena Krivec. Ti sestanki 
so bili od časa do časa, pred vojno 
pa redno vsak mesec,

Tovarišica Dekvalova, njeni star
ši so živeli v Mozlju, sama pa je 
študirala v Ljubljani, nam je govo
rila o položaju v svetu, povedala je, 
da bo Jugoslavija napadena, da se 
bomo uprli okupatorju in da ta boj 
ne bo tako lahek in kratek. Govor,la 
nam je tudi o boju delavskega raz
reda za svoje pravice in nalogah, 
ki jih ima proletariat, da se otrese 
izkoriščevalcev. Prinašala nam je tu
di politični material, katerega smo 
redno štud.rale.«

Se spominjate katerih udeleženk 
teh sestankov?

»Spominjam se, da je na sestanke 
prihajala Marija Knapičeva, Ivana 
Pužem, Marija Čero, Marija Tomšič 
sedaj Žagar, Ana Benčina, Albinca 
Lavrič in druge.«

Kakšne pa so bile ostale kon
kretne naloge, ki Vam jih je na
lagala Partija?
»Za Španske borce, ki so bili ta

krat že internirani v francoskih ta
boriščih smo zbirale hrano. V pake
tih, niso smeli biti težji od enega 
k.lograma, je pošiljal Šeško hrano 
španskim borcem. Zbirale smo tudi 
denar za komuniste, predvsem za 
tiste, ki so bili v ilegali. Poleg tega 
smo žene Kočevja delale tudi v ok
viru »Rdeče pomoči.« Spominjam se, 
da je tik pred vojno prišla k meni

Ivančičevo z Gore. Postarala se je v s prenašanjem hrane partizanom. Izvršni 
teh letih, saj je dovolj hudega pre- Italijani so namreč ogradili z bodečo LUa

odbor Osvobodilne fronte, 
tudi članica SNOS in »Problemov ne manjka. Vso skrb

družine, 
so brez

_____  - . - , sem turn ciamca a mo m imamo za šibke
živela, posebno pa v zadnji vojni, žico tudi našo hišo in potrebno je AVNOJ. Po osvoboditvi sem bila v stare onemogle ljudi, ki au ulu„ 
ko so ji umorili njene štiri fante, bilo precej previdnosti in korajže, Beogradu na kongresu AFŽ, kmalu sredstev zg preživljanje, posebno pa 
Njena srčna kri, njeni sinovi 90 po- da sem prenesla hrano v košari v potem pa sem sodelovala na tretjem skrbjmo za otroke padlih borcev, 
stali plen okrutnega okupatorja. Ma- bližnji gozd, kjer so me čakali par- zasedanju AVNOJ v Beogradu. Nudimo vso pomoč nezakonskim
terino srce je krvavelo, toda bol je tirani.« Leta 1944. in 1945. sem se na svo- otrokom in njihovim materam. Ka
ni strla. Še krepkeje se je zagrizla Za trenutek je prenehala s pripo- jih potih po Beli krajini, Suhi kra- kor doslej se bomo tudi za naprej 
v delo. Marija Ivančičeva je postala vedovanjem. Zazrla sva se skozi ok- jini in drugje večkrat srečala z vodi- trudili, da bomo pomagali in nudili 
sinonim partizanske matere, akti- no proti hosti, ki je dajala varno telji osvobodilnega gibanja: Karde- p0mog’ najpotrebnejšim.« 
viistke in borke za osvoboditev za- zavetje partizanom. l.iem, Kidričem, Vidmarjem, dr. Be- ))Kaj bi 'bj]0 treba po Vašem sto-
sužnjene domovine, za nov, lepši' »Najhujše pa je bilo.« je spet na- blerjem, pisateljem Bevkom in dru- rjti da bi bile delavne žene v Rib- 
čas... daljevala s pripovedovanjem, »poleti gimi. Bili smo si dobri prijatelji in nici' razbremeniene nri delu’«

Pred mano še je začelo odvijati 1942. leta. 29. julija so kosili moji tovariši, delovno žmo je Irebarazbre-
bogato in razburljivo življenje Ivan- trije sinovi travo na lazih pod Ka- Nekaj dni pred osvoboditvijo sem meniti, zato bi bilo potrebno usta- 
čičeve mame od začetka do konca men-gričem. Italijanska drhal jih je težko zbolela. Z letalom so me od- poviti več servisnih delavnic. Otro- 
narodnoosvobodilne borbe. brez vsakega povoda ubila, tam kjer peljali na zdravljenje v Italijo. Tam ški vrtec je premajhen in ne more

»Kdaj sem začela sodelovati v os- so delali. Drugi dan. 30. julija so sem ostala mesec dni, nato so me zadostiti vsem potrebam. Potrebna 
vobodilnem gibanju? Pravzaprav ta- v Travniku ubili še sina Franceta, odpeljali v svobodno domovino. Tri so otroška igrišča. Tudi v Ribnici 
ko.f po kapitulaciji jugoslovanske Kri mojih sinov je pojila slovensko mesece sem preživela v Ljubljani, bo treba ustanoviti stanovanjsko
vojskg 1941. leta. Takrat sem govo- zemljo. Srce se mi je trgalo v ve- Za zasluge v NOV sem prejela šti- skupnost, ki bi organizirala in
rila ljudem, naj zbirajo orožje, ki liki boli. Samo mati lahko občuti ta- rj odlikovanja, peto odlikovanje pa upravljala z potrebnimi stvarmi.« 
ga je pustila italijanska vojska in ko neizmerno bol, mati, ki je rodila, Sem prejela po osvoboditvi in sicer »Alj se po vašem mnenju žene za- 
skrijejo, tudi s hrano naj skrbno rav hranila in vzgajala. Prenesla sem »Orden dela«. vedajo pridobitev, ki jim jo je pri-
najo. Vojna se bo šele sedaj zares tudi to. Srce mi je ojeklenelo. Niso Ko sem se vrnila domov na Goro, nesla ljudska revolucija?« 
začela, sem govorila ljudem. Bila me zlomili. Smrt mojih otrok, to me je čakalo obilo dela. Dve leti in »Žene se niti ne zavedajo, kakšne 
sem od vsega začetka na strani pra- veliko žrtvovanje na oltar domo- pol sem bila predsednik in tajnik pravice so dosegle z zmago osvobo- 
vične osvobodilne vojne in vztrajala vine, mi je dalo le še en cilj živi je- Krajevnega odbora. Prvo leto nisem dilne vojske, če primerjamo pravice 
do konca. V tem duhu sem vzg a- n j a, nadaljevati borbo, borbo matere prejela za delo nobene plače. Res, žena pred osvoboditvijo, žene imajo 
jala tudi svoje otroke. v svojem Imenu in imenu štirih težko je bilo takrat. Najbolj se spo- volilno pravico, so lahko voljene,

Prva večja skupina partizanov je padlih sinov. To zaobljubo ob grobu min jam s kakšnimi težavami smo skratka so enakopravne državljanke 
prišla v mojo hišo ob prelomu leta mojih fantov sem v NOV častno iz- spravili v red šolo, ki je bila po- z moškimi. Tega naj bi se zavedale 
1941, na 42. Legendarni partizanski polnila...« žgana. Sodelovala sem pri vseh or- vse žene.«
komandant Smeli je pripeljal s se- Februarsko sonce je toplo pri p e- ganizacijah. Bila sem odbornik OLO »Vaše želje ženam za praznik — 
boj 40 lačnih in prezeblih partiza- kalo v sobo. V očeh 68. letne Ivan- Kočevje, pri ObLO Sodražica, 5 let 8. marec?«
nov. Najprej sem jim postregla s čičeve mame se je odražal žar bor- sem bila predsednica Okrajnega od- »Ženam v Ribniški dolini čestitam 
tremi hlebci kruha in košaro jabolk, ke, odločne in poštene. Njen glas je bora Zveze žena zadružnic itd. Tudi za Dan žena, ki ga slavimo vsako
kar sem imela pač pri roki, potem jasen. Svojo misel pove do kraja, sedaj me še ne puste pri miru. leto 8. marca in jim želim veliko
sem jim pripravila še toplo večerjo, jedrnato in razumljivo. Prav taka je predsednica sem občinske komisije uspehov pri vsakdanjem delu!« 

Marija Ivančičeva tudi pridno go- Reveži niso že tri dni nič jedli. Ko ostala kot je bila v času NOB. Sive VVI Sodražica ter krajevnega odbora Posloviti se je bilo treba. Čestit- 
spodinji in pomaga mlajšim so se okrepčali, sem jim velela, naj pramene las si je spletla v kite, Zveze borcev in Rdečega križa.« kam tovarišice Pakižove se pridru-

gube na obrazu govore o preživelih Epopejo njenega bogatega življe- žujemo tudi mi. Tovarišici Pakižovi 
letih ... tudi korak ni več tako pro- nja je težko zajeti v tale sestavek, pa še posebej čestitamo in jii želimo, 
žen kot nekoč, vendar te gibe njene Zato sem zapisal le najvažnejše od- da bi bila tudi za naprej vzor na- 
osebnosti nehote osvaja ... lomke, predvsem iz časov NOB. Že predne žene in javne delavke ter

»Po nemški ofenzivi v jeseni 1943. jZ tega si lahko vsakdo ustvari soj- skrbne gospodinje in matere!
OB DNEVU ŽENA

(Nadaljevanje s 1. strani) uprave, temveč organ družbenega
Sredstva ki so namenjena za upravljanja, ki pomaga reševati leta sem odšla na Ribniško področje bo, da je res izredna žena, vredna 

bodo mogla probleme prebivalcev na določenem na Travo. Po mene je prišla patrola spoštovanja. Naj še omenim, da mi 
a Vrhovnega štaba NOV Slovenije. je pripovedovala tudi o pogojih, vna dom tovarišica Dekvalova, pove- družbeni standard ne - . .. .. vrnovnega siaua iiuv aivvciujc. ie pripoveuuvam iuui o pogojin, v

dala, da je treba vsak čas priča o- za °® ‘ti-t*«Odločbi ka^^-^Drven- Letošnji 8 marec praznujemo v Preden sem odšla z Gore, sem so- katerih živi. Ima skromno posestvo, 
vati začetek voine. Direktiva ar- aotovo ie v orvi vrsti času ko Dotekajo živahne razprave delovala v Sodražkem rajonu. Potem ki pa sama obdeluje. Zaupala mi je,

S&seJSJSfM:
orožja in ostalega materiala, ki bi ^ to ^P^o štisko^ra J sri Skem potoku’ Sadražici' in Krajevnem odboru, skupno ima oko-
bjl potreben partizanskim ^_enotam. Srnje, ^azSmtev^ P^stor^ ^^'hjaenkrat. V^vijrsti številnih drupih krajih. Bila sem v U 30 let, sem prepričan, da bo nje-

m

Šeško se je umakn.l v Ribnico, za letke, da bo možno urediti čas po- moramo, reši« tista vprašanja ki čr^ovcu j^bila “a profnjaTa Enino ugodno i-
Albina Videniča pa se spominjam, uka tako. da bi otrok hodil v šolo v so bila ze predmet razprav družbe- ^ * sem šla z ženami na šena Sedaj prEa nekaj nad 4000

M £ ena z, ureantte, ,,=h teh „.,o» p, ^pmesl, le -ar^to n^z.p.sem:
.»Po' okupaciji je bilo veliko po- najpomembnejših oblik družbenega moramo vedeti eno, da moramo 

manjkanje hrane. Italijani so delili upravljanja

vi h . Y M-.'

hrano za ranjence, nekatere celo do " »Vsem bivšim borkam, aktivist- 
štiri ure oddaljenih krajev. kam Vsem ženam materam, ki so

Da, NOV je dala ženam ogromno, dale mej zadnjo vojno zadnji košček
na področju pomoči sredstva ustvariti z delom v komu-

sZiikTZkazmce samo'prebivalcem družini in njenih potreb. S svojimi ni, ki predstavlja gospodarsko, poli- Da, NOV je dala ženam ogromno, dale mej zadnjo vojno zaunji Kosce«
JZita N^vobudo Dekv^ove se nas ustanovami in servisi lahko omogoči tično in teritorialno enoto. Zato naj vendar se tega marsikatera žena ne kruha za partizane najlepse čestitam
TzbJo precef žem lz RudnZ, žeS da se nemoteno zaposli izven bi bila naloga prebivalcev komune zaveda. Sedaj ima žena vse pravice, zajl. marec -^prazmk zena!«

W tir v ,/\

1
Stare cerkve. Dolge vasi in drugod doma._ Stanovanjska ^skupnost orno- 6™, bol j_ dvigniti proizvodnjo, upo- ^^soj^.o^roboditoo^bor- ^ z da jo bom fe ob_Od Ivančičeve mame sem se po-

rfpmnmtmHiirm E/P nn oh- ooča državljanom določenega nase- rabiti vsa ustvarjena sredstva, smo- bo »držale« partizanstvo kvišku. Ni- slovil z
čino Pri tem smo vzklikale razna ‘lja da na najbolj praktičen način trno in jih porazdeliti tako, da bodo so se bale ne strelov, jie okupator- iskal. Še prej Pa sem ji zazelel
gesla, predvsem seveda »Hočemo rešujejo družinske ^resnici izboljšala življenjske po- ^XSTto^ES rioven! £7« 8 lSdi Vam
TrStše Zebno kh muTdelega- skupit ni nov 'organ oblasti ali Ančka Nagode skih žena in mater, bork-partizank, iskrene čestitke! -žem . Mah z otrokom
OBOBe3BOiOB0101C31CDlCD101010BOiOiO»010«ODiOBOBO«OiOB01010«OBC31C3BC3«C3B010ie31010«OBOBC3«C3BOiOBOBO«0

Marjan Tratar-Učo:

O dejavnosti žena na Kočevskem
Tudi našim požrtvovalnim ženam 

s Kočevske se je treba zahvaliti in 
posvetiti te skromne vrstice, ter 
pokazati današnji mladini in vsej 
slovenski javnosti, kako in na kakš
ne način so te tihe in skromne žene 
pomagale naši stvari do zmagovite
ga konca in da tudi danes vsaka na 
svojem poprišču nadaljuje z delom 
in izgradnjo tistega, kar so med voj
no tudi načele.

Če listam zarumenele liste svoje
ga Dnevnika, s težavo berem imena 
in datume dogodkov iz dni borbe, 
vendar se skozi te zapiske vleče 
rdeča nit misli in ugotovitev — tu
di naša žena je v tem obdobju od
igrala veliko vlogo. Bila je vklju
čena v terenske odbore OF, delajo 
v svoji AFŽ-SPŽZ, najdemo jo v 
vaških gospodarskih komisijah, v 
vaških kulturno prosvetnih odborih, 
bila je aktivistka v Rajonskih od

borih, kurirka, obveščevalka, učite
ljica, sodelovala v KNOO ter novih 
okrajnih odborih, zbirala hrano, ku
hala, prala za naše ranjence, jim 
stregla in šla tudi na položaj ter 
zgrabila za orožje, če je bilo po
trebno, Pisec je živel in delal na 
sektorju Kočevska Reka.

V težki borbi, ki smo jo bili na 
Slovenskem več let pred zadnjo 
vojno s hitlerjevskimi Kočevarji za 
dosego svojih narodnih in socialnih 
pravic najdemo že takrat vidne bor
ke slovenske žene. Naj omenim iz 
predvojnih borb nekatere družine, 
kot Lavričeve v Kočevski Reki, Po- 
jetove in Zakrajškove in Lesarjeve, 
Pojetove in Ješelnikove iz Mokrega 
potoka in Malnarjeve iz Preže, Ža
garjeve, Pojetove, Vajenčičeve :iz 
obeh Brig, In Pojetove Iz Inlaufa, pa 
Goršetove iz Pleča itd. Vse te dru
žine in posebno njihove žene, so

bile v borbi med prvimi ter so v 
prvih dneh NOB že stopile v vrste 
OF na Kočevskem.

Ko so Kočevarji zapustili deželo 
in odšli, je Kočevska zaživela v 
delu za OF. Med prvimi sodelavci 
so bile takrat naše žene v Kočevski 
Reki, Gotenici, Brigi, pod Krempo 
in Snežnikom ter ob Kolpi.

Na prvem osvobojenem ozemlju, 
ki je zajelo naselje od Broda do 
Gotenice in Štalcerjev, prvega maja 
1942 so mnoge žene na mitingih 
zahtevale novo oblast ter postale 
članice prvih terenskih odborov. Ita
lijanska ofenziva 1942. je pognala 
v gozdove mnoge naše družine. 
Skrivale so se pod skalami Krempe, 
Krokarjg v borovških gozdovih. Tam 
so doživele prve udarce in ko so 
se vrnile na svoje požgane domove, 
so morale v okupiranih vaseh pre
življati težke dni zapostavljanj in 
ponižanj s strani italijanske vojske. 
Vendar žene niso klonile in tiho so 
delale za naše borce. Če se spom
nimo težkega življenja matere iz 
Mokrega potojta, ki je morala z

lastnega doma v Kočevsko Reko v 
konfinacijo, moža pa so ji Italijani 
odgnali v internacijo, samot zato, 
ker je podpirala naše borce, Borov- 
ški teren je bil sicer kontroliran, 
vendar so žene Inlaufa, obeh Brig 
že aktivno pomagale bolrcem, ter 
skrbele za hrano, obleko, zdravila. 
Vzgajale so otroke in z njihovo po
močjo so pionirji postali mladi bor
ci.

V terenskih odborih so imele žene 
važne naloge, tako skrb za hrano pa 
tudi v propagandnem, kulturnem in 
ostalem komunalnem delu v vasi. 
Kasneje so žene pristopile k usta
navljanju svoje SPŽZ-AFŽ. V Gor
nji in Dolnji Brigi je stopila prva 
v odbor AFŽ Mohar Julka kot se
kretarka, v Moravi je bila sekretar
ka Flak Ana, v Kočevski Reki Za
krajšek Fani, v Novih Lazih Naglic 
Štefka, v Gotenici pa Tratar Poldka.

Vsi ti odbori so delovali do konca 
vojne in na njihovih ramah je ležal 
veiik del oskrbovanja naših brigad 
ter posameznih edinic.

Vse večja dejavnost AFŽ odborov 
je terjala prav kmalu tudi organi
zacijo rajonskega odbora in tak<Lf2 
zastopnice v vaških odborih SFze. 
začetkom decembra I943 izbrale 
svoj prvi rajonski odbor za prede 
Banja loka, ki je tokrat obsegal 
sektor Kočevska Rek®’ Mozelj in 
Banja loko. V tem odboru so bile 
Irnr ' cpkret Tratar Poldka-Zvonka, 
GoršeNežka, Škoda Lenčka, Raz
drih Rezka, Marjanka kot odbornice. 
Na seji 15. decembra 1944. v Gor. 
Brigi pri Žagarjevih so žene reor
ganizirale svoj rajonski odbor in 
sekretarka je postala Katica Rauho- 
va, ostale pa so zamenjale svoja de
lovna področja sicer so se redno 
shajale. Med delovna področja spa
da tudi vzgoja mladega rodu v novi 
partizanski šoli. V Kočevski Reki 
sta učili Berce Ljuba in Valerija 
Hrenova^ v Gor. Brigi Knavs Zefka, 
v Dol. Brigj Majnik Marija, v Osil
nici Turk Marija, na Fari Miheliče
va, na Skril ju Štrukljeva. Ko smo 
aprila 1944. izbrali svoje prve KNO 
odbore ter iz njih tudi okrajni od

bor so tudi v večina teh odborov 
prišle nase žene,

V Gotenici 'je bila predsednica 
Mohar Anica, Tratarjeva pa tajnica, 
v Vencenbahu Poje Micka, Ožbalt 
Micka iz Brige pa je bila prosvetni 
referent v novem okrajnem odboru 
Banja loka—Kočevje 1944-45, Rav
no tako so žene sodelovale tudi v 
roditeljskih svetih kot zastopnice 
OP.

Tako bi lahko še in še našteval 
imena naših žena, ki so na tak ali 
drugi način sodelovale v raznih ak
cijah. Posebno prizadevnost so po
kazale kot članice vaških kulturnih 
propagandnih odborov, kjer so z 
mladino nosile glavno breme, skr
bele za literaturo, pomagale na mi
tingih. V Kočevski Reki so žene za 
svoj praznik 8. marec 1944. sesta
vile kolektivno prizor ln ga tudi 
zaigrale pred 250 ženami. Tudi Bri
ga je sestavila program o vključitvi 
žene. Z domačimi ženami in mladi
no so sodelovale Moharjev«, škoda 
Lenčka in Ožboltova.
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rOfmtald 1 poptnikl
Danes Vam bomo prikazali lik 

uztrafnegct in požrtvovatnegd 
športnika in organizatorja, kate
remu pomeni atletika sestavni del 
njegovega vsakdanjega življenja.

FRANCE VESEL
Izhaja iz delavske družine. Je 

tih, skromen in vesten v službi, 
tovariški med atleti, vztrajen in 
dosleden na treningih. Vesel je 
*a}starejšl aktivni atlet TVD Par
tizan Kačev je in je kot tak lahko 
'fzor vsem mlad m atletom društ
va. Njegova disciplina so teki nd 
pednje in daljše proge: 1000 in 
*000 metrov. Je zanesljiv; vedno 
le prinesel društveni ekipi drago
cene točke najtežjih disciplini Za 
•eto 1958 je prvak Okrajne zveže 
Partizan Ljubljana v teku na 5000 
metrov. Redno se udeležuje vseh 
tekmovanj v teku na dolge proge. 
Srečamo ga na vseh važnejših pri
reditvah, tako za praznik repub
like po ulicah Ljubljane, »Jadran
skem teku« iz Izole v Koper, te
ku po ulicah Novega mesta za ob
činski praznik, na teku »Svobode« 
* Kočevju za občinski praznik itd.

društveni štafeti, ki je bila ob- 
™em tudi štafeta mesta Kočevja, 
e tekel minulo leto »Ob žici oku

pirane Ljubljane« zadnjih 7 kilo
metrov v cilj in je izdatno pripo
mogel, da je bila štafeta 4. v slo
venskem in 8. v državnem merilu. 
Ne bomo ga izdali, če povemo, da 
velikokrat izstopi iz vlaka na poti 
IZ službe v Lipovcu in nato teče 
m trening po polju v Ribnico, 
vestno vodi društveno kroniko 
izletov in je živ leksikon za vse 
•tletske rezultate. Ima tudi vse 
~° sedaj izšle izvode »Poleta«. Za 
1? Teto je prevzel vodstvo atletov

,D Partizan Kočevje. Želimo mu 
da bi uspel v vzgoji mladih 

•zletov.

Pred pomladanskim fcolom nogometnih teizem Sodražki turizem je v razmahu
Nogometne tekme spomladanske- pestra nogometna sezona, še prav

ga kola Ljubljanske nogometne zaradi tega, ker bodo skoro vse v nedeljo- 22- februarja je pola- zimskega športa širom naše doing- v bližnji prihodnosti izpolniti t«
podzveze se bodo zopet pričele. TVD tekme odigrane na domačih igriščih 9a'° obračun letnega delovanja Tu- vine. Vse te zanimivosti privabljajo vrzeli in uspostaviti avto zveze z
Partizan Kočevje, ki igra v I. raz- Točen razpored tekem za celo tek- ristično olepševalno društvo Sodra- tujce, domače goste, planince, spor- nekaterimi vlaki iz Ljubljane in
redu bo igral prvo tekmo že 29. movanje bomo še objavili zlca- Letnega občnega zbora se je tnike, lovce in druge ljubitelje lepe Kočevja. Tudi ob nedeljah in praz-
marca t. 1. N. K. »Rudar« Kočevje ' ‘ udeležilo precejšnje število članov narave. nikih naj bi se uvedel avtobusni
pa v II. razredu prvo tekmo 5. ap- PRVE VESTI ter 9 ost j e iz Ljubljane. Poročilo o Velik korak pri razvoju turizma promet. ' Nujno je, da merodajni
rila tega leta. NK »RUDAR« SPET NA IGRIŠČU de*u ^ ^ poda* predsednik je nov dom na Travni gori. Dom je krogi opuste mačehovsko gledanje

Že pred jesenskim kotom smo 22. februarja je bila odigrana pri- xn~k°taM!azvkinoZ b‘* izrPčea sv,oje™u "amen£ w na našo Dolenjsko v primerjavi z

ssl?t m-jssszz esttszzszt &£ & S® j—^v skladu s kulturnim in gospodar- ze Slovenije, ki je dala dotacijo v zaostajajo za njihovimi! 
skim razvojerm V tem času je bil znesku 750.000 din. S tem zneskom S turizmom je v tesni povezavi 
storjen precejšen korak naprej *• ------------ - *----  — • - - ^MiSSiS EHE-SBH HSaSv ~K~ rer----je v jesenskem delu vkljub borbe- ljubiteljev nogometa. Teren je bil dj nt?p(,ei zanjmjvjh dogodkov in ^Un- Tu,rlstl^no, diyMv<? ^>drazica Žlebiča do Boncarja 20 gostiln, da

nosti in prizadevanju spremljala slab. Zmagal je Rudar s 4:2. 
precejšnja smola. Tudi pred tem Streči za »Borac« so bili Karpov 
kolom niso izgledi nič kaj prepri- in Lečič, za »Rudar« pa Hiti, Drob- 
čevalni, sicer pa stanje ni brez- nič, Svetličič in Drobnič.

di precej zanimivih 
novih izkušenj se jim lgpo zahvaljuje! Dom na nes so na tem območju le tri go-

, . . . , nasem turizmu- Travni gori bo še potreboval denar- stišča. Sodražica bi sama potrebo-
Iskati bo treba se nove poti, da to na sredstva, da bo urejen tako, da vala vsaj še dva gostinska lokala,
panogo gospodarstva privedemo na bo zadovoljil tudi izbirčne goste, vsaj trije pa naj bi bili na relaciji

upno. Potrebno bo precej volje, di- V počastitev 40. letnice KPJ sta d0 vlštocT^Obširni gozdovi to HavL^i,3 ^ razsvet- od Žlebiča do Podklanca.u ,rZ>A^ /uiini-oni n» cfnHinn,, "stojno višino, upsirni gozaovi m l.iava, ki naj bi bila kmalu ure- Sodelovanje društva z ljudsko ob-
kiscipline, borbe in vztrajnosti. Je- bili v nedeljo odigrani na stadionu Dig.-;,,«.!,: nredeli Velike nore viso ienn ’ p' ki • Di a kmam 1

sensko kolo je končalo tako, da je TVD Partizana Ribnica prijateljski £ DTanota Stomen z izredno’lepimi nTibinnS 16 - kl last-i° in organizacijami je dobro. V
TVD Partizan na 7. mestu med de- nogometni tekmi med NK Rudarjem flSm: /n™, ^ vsem delu OtiLO je vidno veliko

in NK Borcem ter pi 
niškega garnizona JLA

to dobTti «a.nri tekmeT jT^očk! na^ton^ ^ di. ki upravljajo z gozdnim skladom, -Koristno je tudi delovanje Med-
c-„ k^ i. nnno iatoiinv nnnnmpta. ki so bodrili cvn. na 9ori_s . P1 domom, poznanimi ker bi nova cesta peljala izključno društvenega odbora turističnih dru-

TVD Partizan na 7. mestu med de- nogometni tekmi med NK Rudarjem izletniškimi točkami nominira nr9_ ’ J , vsem aelu UDLU -1® vlQno veiiKo
setimi moštvi tega razreda, a NK in NK Borcem ter pripadniki rib- " . Ortneški grad izvir Bistrice kot odčen nb«?«61”"8, 1Z V?3°Jfke zanimanje za dela komunalnega zna-
»Rudar« na 3. mestu od 5. moštev, niškega garnizona JLA in TVD Par- fn ‘dražki vintoar Kadile s svoio ™ f pa do P°" ča-1a' ki SO koristna turistični de-
Partizui bo moral krepko popru«,, i, Koe«,,.. Lepo „„čn. »,«„«

da se bo izvlekel iz nevarne cone. jateljev nogometa, ki so bodrili svo- 8 . xx; Kori, „ Nnv •_ Vi _.___. c . _.
NK »Rudar« pa mora praktično pre- je ljubljence. P ... , ,n mest0’ k ®kozi 9°zd- S to cesto bi povezali štev Ribniške doline, ki ga vodi tov.
magati vse nasprotnike svojega raz- NK RUDAR (Kočevje) : NK BORAC to5?šče marsTkatoremu horcu° vta tTT «n Janko Trošt Na skuPnih sejah sotocisoe marsikateremu borcu. Vsa toka, tja do Gabra in vso Notranjsko, razpravljali o vskladitvi skupne tu-

ta področja nam v zimskem času Druga pomembna pridobitev je ristične propagande za Ribniško do- 
nudijo zelo ugodna in prostrana izgotovljeno cestno omrežje v So- lino itd. 
smučišča, k| so znana ljubiteljem dražiti sami. Sedaj je dana možnost Na

realizacije nadaljnjih del:

reda, da bo lahko dosegel prvo me
sto in s tem vstop v I. razred. Tako 
je torej stanje v obeh moštvih.

Pred pričetkom tekmovanja je 
težko oceniti položaj, ker ne vemo 
kako in s kakšnim uspehom so iz
koristili drugi klubi in moštva zimo 
za kondicijski trening. Kočevski no
gometaši tako NK »Rudar« kot Par
tizan, so izkoristili precej časa za 
vadbo, vendar zadnje prijateljske 
tekme so pokazale pri obeh moštvih, 
da samo obvladanje žoge ni tako 
pereče, kakor pa je vzdržljivost pri 
nekaterih igralcih zelo šibka, kar se 
vidno izraža v drugem polčasu tek
movanja. Res, da je tudi v tem letu 
občutno to, da je odšlo veliko igral
cev prvih moštev k vojakom in so 
morali izpopolniti vrzeli mlajši ig
ralci. Kakovost se je s tem celo po
mladila in popravila, zmanjšala se 
je pa vzdržljivost. Še je čas za red
no vadbo in se bo lahko še marsi
kaj nadoknadilo in uvežbalo.

Partizan bo v tem letu zaradi 
štednje tekmoval samo z enim 
moštvom, z ostalimi igralci in mla
dino ter pionirji bo pa prirejal sa
mo občasne turnirje in prijateljske 
tekme v okolici, tako da bi ta pa
noga športa zajela tudi v naših kra
jih množičnost, kar je obema tako 
NK »Rudar«-ju in TVD Partizan-u 
delno že uspelo. S koliko moštvi bo

(Ribnica) 5:6 
Garnizon JLA : TVD Partizan (Ko

čevje) 3:1

Dom na Travni gori vabi..

saneh Ut dobta tml ja
DOBER SLUH

9i.

zboru so potem podali poro- 
ureditev čila: tajnica društva — Fajdigova, 

nasadov in parkov, ustvaritev ur- blagajničarka — Mravlja in drugi 
banističnega načrta Sodražice in funkcionarji društva, 
ureditev naselja. Občni zbor sta pozdravila zastop-

V Sodražici bi bilo treba zgraditi nika Turistične zveze Slovenije dr.
kopalni bazen. Kraju manjka tudi Vatovec in Taler. Čestitala ste 
več reklamnih desk, ki naj bi stale društvu za dosežene uspehe, mu ob- 
na vidnih mestih v Žlebiču, pri ljubila vso pomoč in zaželela novih 
»Roki«, na Vinicah z oznako cest in uspehov v bodočem delu. 
okolice, ki bi mimoidočemu turistu Po sprejetju novih pravil društva, 
kazali pot na Travno goro. izvolitvi novega upravnega in nad-

Težave so tudi s prometnimi zve- zornega odbora, je občni zbor spre- 
zami. Od nobenega vlaka ni zveze jel sklep, da bo tudi njihovo društvi 
s prevozom od postaje ali obratno, proslavilo 40 letnico ZKJ skupno * 
Pomanjkanje prometnih sredstev ni ostalimi organizacijami na dan ob- 
v korist turizmu. Zato bo nujno že činskega praznika. L. A.

Kočevski planinci so zborovali
V torek zvečer je bil občni zbor pametnih in vzornih vodnikov ni

Planinskega društva Kočevje. Zbor bilo med njimi. Po tem obisku je bi- 
se je pričel z enourno_ zamudo za- lo v koči in njeni okolici vse one-
radi majhne udeležbe članstva. snaženo in razmetano. Celo jedilni

Iz poročila upravnega odbora je pribor je bil neočiščen in razmetan
bilo razvidno, da je za letošnje leto po koči. Tako ravnanje, s trudom
bil odbor, pred vedno ponavljajočim pridobljene društvene' imovine, bi
se problemom, dobiti oskrbnika pla- bilo pripisati vse prej komu dru-

»Nikier ne zvoni « odgovori dru- ninske k?^e' Vendar se j® našel na 9emu, ne pa organizaciji mladih»Nikjer ne zvoni, odgovori aru samem občnem zboru in bil soglas- ljudi. Slično se je zgodilo z jamar-
Dva človeka se prepirata, kateri "“»vidite! Jaz slišim tudi tedaj, ka- ^JnSo^icočo STorngT^rS V&J***0 ™ žele2niSai iz

blem je denarni deficit v znesku Iz razlogov, ki jih je pokazala dl- 
18.110 din. S to izgubo se je sklad skusija je občni zbor sprejel sklep, 
obratnih sredstev zopet znižal \n da bo odslej vstop in bivanje sku-

nastopal v prvenstvenih tekmah NK od njiju bolje sliši, Nenadoma eden dar ne ZVoni.« 
»Rudar«, še ni določeno. vpraša:

Vsekakc ■ se nam obeta živa in »Ali nekje ne zvoni?« RAZLIKA

- «5™ €Ei

KOLEDAR
rPjJjpta, 7. marca — Tomaž 

cdelja, 8. marca — Janez 
onedeljek, 9. marca — Frančiška 
°rek, lo. marca — 40 mučenikov 

»reda, U. marca — Krištof 
Četrtek, 12. marca — Gregor 
etok, 13. marca — Kristina

SPOMINSKI DNEVI 
Meseca marca 1919. leta je bil v 

Ljubljani ženski shod proti vse bolj 
naraščajoči draginji; shod so po
zdravili tudi zastopniki socialne de
mokracije.

0. marca 1944. leta je bilo prvič 
povsej Sloveniji množično prazno
vanje dneva borbenih žena.

7. marca 1920. je bilo v Zagrebu 
protestno zborovanje in demonstra
cije. ki se jih je udeležilo 6000 za
grebških mladincev.

8. marca 1919. se je začelo pra
znovanje Mednarodnega dneva žena.

8. marca 1922. leta je bil v Za
grebu obešen skojevec Alija Alija- 
gič, ki je ubil Milorada Draškoviča, 
ministra za notranje zadeve, pobud
nika »Obznane«.

12. marca 1944. leta je bil na os
vobojenem ozemlju ustanovljen De- 
narni zavod Slovenije.
, 13- marca 1920. leta je izšla prva 
številka lista »Ujedinjenje«, glasilo 
»lovenskih komunistov. List je iz
hajal do srede aprila 1920.

14 marca 1883. je v Londonu 
umrl Karl Marx.

rozniK.« ta v leto. Za proslavo 40-letnice ustanovit-
MEJA ODPUŠČANJA Diskusija po poročilu predsedni- ve ZKJ so bili sprejeti tudi pred-

SHFEHi EŠEHE HSHEE
i . . . ........ zen tistega posojila« ' Kakor vedno se je tudi v prete- Diskusija, čeprav neživahna je le

jugtMtovanski koprodukcijski film ^MOGOČE klem letu dajalo ključe od koče "akazala Slavne smernice bodočega
»Aleksa Dundič«, 14. m 15 mar- Gost; )>Natakar v mojem pivu večjim skupinam, ko koča ni bila de!a’ kl 9a bo prevzel novi odbor,
ca francoski barvni film »Sakra- p[ava mrtva muha!« oskrbovana. Tako so tudi letos ko- Y, ?ov! °dbor Planinskega društva
menska trklja«. Natakar- »To ni moooče' Mrtva čevski taborniki odšli s ključem na Kočevje pa so bili izvoljeni: Jože

Julijana, roj. Ivanc, preuzitkarica iz SODRAŽICA: 7. in 8. marca ameri- muha ne „ Dlavati semestralne počitnice. Izgleda, da Kalan' Peter Vovk- Aleksander Wi-
Gorenje vasi 40, stara 81 let. ški film »Nasilje«, 14. in 15. mar- v ‘ w— ..... ..................... -

ca ameriški barvni film »Opusto-
DOBREPOLJE šena džungla«. ___________ DIA \/ E ______

Poročili so se: Babič Anton, kmet LOŠKI POTOK: 8. marca ameriški ZZIZ V D J T E
iz Zagorice 29, star 30 let in Šu- film »Pet minut pred dvanajsto«,
štar Marija, kmečka delavka iz Bru- 15. marca češki barvnj film »Jan ČESTITKE ZAHVALA
hanje vasi 28, stara 27 let. V Sent- Hus«. Ljubi mami Mariji Melinkovi vse Ob nepozabni izgubi našega moža. tud, predavanje z barvnimi diapo-’
vidu pri Stični pa sta se poročila VELIKE LAŠČE: 7. in 8. marca ame- najboljše za njen dvojni praznik in ata, sina in brata zitivi »V Triglavu in njegovi sose-
Šinkovec Karel, kmečki delavec iz riški film »Dva tedna ljubezni«, še mnogo zdravih in zadovoljnih let! FRANCA TRPINA ščini« ter predvajal film »Po Ko-

14. in 15. marca italijanski film Hčerka Marija z možem. ,jZ slovenske vasi čevski«. V poletnih mesecih pa bo-
DOB^POLjtrLHin's/marc^Tran- Ljubemu bratu Jožetu Ofaku, ki se najiskreneje zahvaljujemo vsem do organizirali izlet na Triglav, kar

šula roj. Rus, preuzitkarica iz Nem
ške vasi 17, stara 64 let; Petek Jo
že, invalidski upokojenec iz Nem
ške vasi 44, star 59 let in Mihelič

lewald, Mara Wilewald, Viktor Kuž
nik, Bojan Slokar, Dušan Helmih ia 
Tilka Kovačevič.

Novoizvoljeni odbor je Sprejel 
sklep, da bo v najkrajšem času or
ganiziral za ljubitelje naših hribov.

Hočevja 20, star 25 let in Erjavec 
Amalija, delavka iz Velikih Kom
polj 4, stara 26 let.

V novomeški porodnišnici sta ro
dili: Meglen Ana, kmečka delavka 
iz Potiskovca 2 — dečka Branka in

1BREPOLJE: 7. in 8. marca fran- .. “‘T - ulaKU' Kl fje bilo posebno poudarjeno in je
coski barvni film »Rdeče in črno« ži'1 v N Y°rlai želimo za njegov Pit -, kl znan"“’ ki 80 98 y želja marsikaterega, da vidi očak* 
II. del, 11. marca ameriški barvni 9°d mnogo sreče in zadovoljstva, takem številu spremili na njegovi naših planin ' B_

___________ ... film »Trobente opoldne«. sestra Fani z možem, sin Miha z zadnji poti. PREKLIC
Sever Julijana, gospodinja iz Pake PONIKVE: 13. marca ameriški barv- družino m hčerka Božica! rav P°se zahvala kolektivu Preklicujem vse žaljivke, ki sem
3 ~ deklico Jožico. ni film »Trobente opoldne«. Dobremu in nrMnemn dm. ivnnu °s ovno z^eze Kočevje, vsem Krae- jih jzrekel 23. februarja ob 13.15 uri

Umrli so: Novak Josip, otrok Iz KOČEVSKA REKA: 7. in 8. marca 7b^čmk^Roške 97 K^če! e žtif m ‘ zadrugaJn na °br"0ČJU Po~ v Zobni ambulanti v Ribnici.

iTifs nrtiMr prodam
5^MtaAlo"lTVUeS.l«e; lnKPr‘‘ T* ^ ” "fkl1*.1?"' lvLi'“rc".S“s?DL"r5‘,k.gme"™ “r» k.vC .

coski barvni film »Ali baba in 40 Fan; Čuk iz Kočevja, Podgorska Merharju, tajniku ObLo' KočevjeVELIKE LAŠČE
Rodile so: Vesel Štefka, gospodi

nja iz Velike Slevice 1 - dečka Jo 
žeta, Prijatelj Marija, gospodinja iz 
Praproč 12 — dečka (umrl takoj po 
rojstvu).

GIBANJE PREBIVALSTVA stara 78 let.

KOČEVJE
Poročila sta se Čoklec Ivan zlder 

iz Kočevja, Reška c. 17, star’25 let 
in Žagar Marija, delavka u Ko
čevja, stara 21 let.

Rodila je Pakiž Marija, uslužben
ka iz Kočevja, Podgorska ul. 14 — 
dečka Bojana.

Umrla je Kopač Marija, roj. Kruk, 
družinska upokojenka iz Koblarjev 
17, stara 87 let.

«S8S$r* m 8. m.„. 554*2,35 ZS&Z sr
sk! lenTlif^ n"^081610 v ^ ^ dom, ki so nam vsestransko poma-stolegiji«, 14. in 15. marca fran- ZAHVALE QaIi v težkih urah vsem k:
coski film »Tako se ne umira«. Ob bridki izgubi našega dragega 5ustvovali z nami,’ nam izrazili so

-*-a- žalje in darovali vence!
Žalujoči: žena Marjanca; sinovi: Polletna 200 din in je plačljiva V

. ..... o.. »/muca« . _____ Franc z družino, Stane z družino, Mi- naprej. Za Inozemstvo je 800 din,
preužitkarica iz Velike Slivlce 19, ' se skreno zahvaljujemo vsem so- jan z zeno; hčerka Mariia nor Ža oziroma 2,5 ameriškega dolarja.

nikom. znancem, zastopnikom Francka a™,,. Tekači račun 600-713

Umrla sta: Pennal Franc, kmeto- BR0P K°LPI: 8. marca ame- očeta, starega očeta, pradeda 
valeč iz Velikih Poljan 24, star 62 £! . barvnl film.>>Na 9ladki povr- PUCELJ JANEZA
let in Debeljak Ivana roj. Logar sini«, 15. marca jugoslovanski film iz Ribnice

y w'✓.oni na«

fzdaja in tiska ČZP »Kočevski tisk« 
Nadalje se zahvaljujemo spse-, T Kočevju. Urejuje urednišld od

bor — Odgovorni urednik Matild 
Cetinski — Uredništvo in upravd 
v Kočevju. Ljubljanska cesta 14 % 
telefon 3-89. Naročnin* je 400 din,

Poštnina plačana ▼ gotovini. —

rodnikom, znancem, gar, Francka, por. Mohorič Angel- Tekoči račun 600-713DEŽURNE TRGOVINE množičnih organizacij za izraženo in Mi. 9 ——
PREDGRAD Dežurno službd imajo: v sobota sožalje sočustvovanje in spremstvo x. , nka, zeta Jože Žagar m Jo- 1-265

Umrli so: Nagode Peter-, kmeto- 7. marca od 8. do 12. ure in od 14L30 na njegovi zadnii poti. Posebno se ^6e’ bratje in se“ Pri ra. P^nižnica za Kočevja. -
valeč iz Predgrada 18, star 48 let, do 17.30 ure trgovina »Preskrba«, zahvaljujemo darovalcem vencev in S tcr ostao sorodstvo.
sira j Jože, kmetovalec iz Močil 6, Trg svobode, v soboto, 14. marca sosedom za vsestransko pomoč! ______________________
star 54 let in Perše Marija, roj. oc istem času ima dežurno službo Žalujoče hčerke in ostalo sorod- 
Madronič, preužitkarica Iz Starega trgovina »Špecerija«, Roška cesta. stvq. 
tr9a 20, stara 87 let. — • —

PRODAM Ob nepozabni tragični smrti naše-
T Arm a m KINO Dobro ohranjen železni štedilnik ga dragega sina in brata
™ AN. Kočevje: od 6. do 8. mar- ugodno prodam. Mohar, Vinice 31, 

a Predvaja ameriški barvni ci- Sodražica .

RIBNICA
Rodila je Oberstar Karolina, go

spodinja iz Jurjeviče 56 — deklico 
Vesno.

Umrli so: Selšek Terezija rojena 
tgavc, osebna upokojenka iz Go- 
renjo vasi 14. stara 77 let; Zbačnik 
Marija roj. Zobec, preužitkarica iz 
Sejevca 7, stara 76 let; Češarek Ur-

ČESTITKI 
Dragi sestri Francki Košmrlj

NAGODE PETRA 
iz Predgrada

se iskreno zahvaljujemo gasilske
mu društvu, godbenikom, pevskemu

—r"fiim >>L-iubi me aii
ianski film in 12‘ marca «xv3umj iz mu arustvu, goaneniKom, pevskemu
od 13 do ‘^uresničene sanje«, Črnega potoka pri Čabru želijo za zboru iz Predgrada, Štefanu Ivanu
ou o. uo ia. marca francoski dvojni praznik, vse lepo sestre Štef- .........................................
barvni cinemascopski film »Grel- ka in Ivanka z družinami in sestrič-

cw™mA9an,.jnii, - na Francka Malnar z družino, vsiSVOBODA, Rudnik: 7. in 8. marCa iz Kočevja_
nemški film »Močnejši od noči«, _ * _
14. in 15. marca film »Vlaki gre- Dragemu možu in očetu Jožetu Ivan, Luka, Pavel. Rudolf z 
do mimo«. Stropniku čestitamo za dvojni praz- nami, Anton,

RIBNICA: 6. in 8. marca sovjetsko- nik vsi njegovi!

za tople besede ob grobu ter vsem, 
ki so nam v težkih dneh stali ob 
strani ter pokojnika spremil.! na 
zadnji poti!

Žalujoča mati Ana, bratje Jože,
druži

nami, Anton, Ludvik in Vladimir
ter sestra Angelca z otroci.

Obvestilo
PROTITUBERKULOZNI DISPANZER 

V KOČEVJU OBRATUJE:
Delovni čas: vsak torek od 14. do 18.. ure za otroke 

in naročene
vsak petek od 8. do 14. ure za TBC bolnike in bolnike 

z napotnicami
Vpisovanje: od 14. do 16. ure v torek 

od 7. do 11. ure v petek
Rentgenska ambulanta Dr. Tivadar Jože sprejema 

vsak četrtek od 15. do 18. ure
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POSREDUJEJO
Sem naročnik vašega lista in me 

rubrika »Novice posredujejo« zelo 
zanima. V eni izmed zadnjih šte
vilk ste pisati o horoskopu, tudi 
jaz sem pristaš te stvari. Horo
skope sem prebiral ko sem bil v 
Ameriki. Prosil bi vasi, da mi spo
ročite, kje bi dobil literaturo o 
horoskopih v slovenščini?

M. F., Mlaka 5 
pri Kočevski Reki

V vsakoletni Pavlihovi pratiki je 
precej o horoskopih. Pratiko do
bite v trafiki za ceno 100 dinar
jev, če pa jih nimajo več, pišite 
na upravo Pavlihe, Ljubljana, Gra
dišče 4-1. Horoskop pa objavljajo 
tudi v tedenski Pavlihi in Primor
skem dnevniku._ * _

Zelo sem rtesrečen. le dalj časa 
ljubim deklico, s katero se osebno 
še nisem seznanil. Vsak dan ji pi
šem pismo, nanje pa ne dobim no
benega odgovora, kaj naj storim?

»Nesrečen«
Po primeru: Zgodilo se je fantu, 

ki je vsak dan pisal svojemu de
kletu, da se je ta potem poročila 
s pismonošem!

_ * _
Večkrat sem opazil, bodisi v 

Kinu ali na slikah v časopisih, da 
ima predsednik Indije Nehru skle
njene roke kakor duhovnik medi 
molitvijo. Mi lahko pojasnite za
kaj tp?

M. H., Dolenja vas
Tako drže roke Indijci, ker ta

ko držanje rok pri njih pomeni 
pozdrav. _ * _

Sem vdova s hišo in malim vr
tom. Mož mi je umrl v italijanski 
internaciji, pred tem pa je imel 
14 let delovne dobe. Sedaj preje
mam 2100 ctin podpore, ali mi ne 
bi po možu pripadala tudi pokoj
nina?

B. K., Žaga 2
Zavisi od tega, če se vašemu 

pokojnemu možu šteje doba inter
nacije in čas, ko je podpiral par
tizane za dvakratno in če je bil v 
delovnem razmerju tik pred tem. 
Te prošnje rešujejo individualno. 
Napišite prošnjo, v kateri nave
dite vse podatke in jo pošljite na 
Okrajni zavod za socialno zava
rovanje, pokojninski odd. Ljublja
na, Miklošičeva 24._*__

Zanima me, če ima dimnikar 
pravico zahtevati vsak drugi rpe- 
sec plačilo, četudi dimnikov sploh 
ne čisti?

M. G. Loški potok
Zalkoniti predpisi določajo, da 

je čiščenje štedilnikov in peči ob
vezno. Ker pa nekateri stanovalci 
peči sami čistijo, jih dimnikarji 
samo kontrolirajo. V tem primeru 
ima dimnikar za kontrolni pre
gled pravico zahtevati polovico od 
redne tarife za čiščenje._ * _

le veliko let sem v skupnem 
gospodinjstvu s svojo sostanoval
koL Imam nekaj premoženja in bi 
to rada zapustila njej. Ali se lahko 
sorodniki uprejo temu?

M. H., Loški pOtok
Pojdite ob uradnem dnevu na 

okrajno sodišče v Kočevje, kjer 
Vam bodo povedali, kako sesta- 
viti izročilno pogodbo, s katero se 
morajo sorodniki strinjati. Če te 
pogodbe ne sklenete, pripada po 
smrti lastnina Vašim sorodnikom.

jjjl

Z zbora Rdečega križa Gora
22. februarja je bil na Gori obč

ni zbor krajevne organizacije Rde
čega križa. Prisostvovalo je 28 čla
nov. Občni zbor j e-potekal živo. Čla
ni so med drugim kritizirali čemu 
krajevni odbor RK ni dobil obljub
ljenega sanitetnega materiala za 
prvo pomoč. Kraj je precej odda
ljen od zdravnika. Na Gori imajo 
fanta, kateri se je pri vojakih izu
ril za bolničarja in je pripravljen, 
da bi nudil prvo pomoč, tako pri 
urezih in podobno. Ker pa nima 
potrebnih ovojev in drugega mate
riala, svoje znanje ne more upora
biti.

Nadalje so razpravljali o asana- 
ciji vasi. Primanjkuje jim dobra pit
na voda, vaška pota so v slabem 
stanju, prav tako pa tudi gozdna. 
Člani so se spraševali, kam gredo 
sredstva, ki se ustvarjajo iz skla
dov za pogozdovanje. Izrazili so že

ljo, da bi se del sredstev iz fonda 
za pogozdovanje uporabil za izbolj
šanje goznih poti, ki so v slabem 
stanju.

KRAJEVNI ODBORI 
Krajevni od bor j v občini Dobre

polje so bili lani delavni. Za ko
munalno dejavnost svojih krajev so 
dobili od občine okrog 600 tisoč din, 
s prostovoljnim delom pa so ome
njeni znesek najmanj podvojili.

Gasilci na Mali Ilovi gori
O Mali Ilovi gori, vasi v dobre

poljski občini vemo bolj malo. Vas 
je oddaljena, zato tudi glas o nji
hovem delu in življenju bolj pored
ko prodre v javnost.

Kakor drugje imajo tudi na Mali 
Ilovi gori svoje gasilsko društvo, ki 
šteje 24 članov. Pred dnevi so imeli 
gasilci občni zbor na katerem so se 
marsikaj pogovorili. Njihov največ
ji problem je dograditev gasilske
ga doma. Da bo novi dom lahko siu - 
žil svojemu namenu, bo potrebno 
vzidati še okna, vrata in prezide. 
Za dograditev doma pa ne bo do

volj samo dobra volja in pripravlje
nost gasilcev, da bodo s prostovolj
nim delom sami storili čimveč, tem
več potrebujejo tudi finančna sred
stva. Tudi cevi za brizgalno imajo 
premalo. Na zboru so gasilci izrazili skupno z Alojzem Virantom 25. Vil.

ŠTEVILNE SO BILE ŽRTVE, KI 
SO JIH NAŠI KRAJI DALI ZA SVO
BODO IN BOLJŠE ŽIVLJENJE. PRI
OBČUJEMO NJIHOVE KRATKE ŽIV
LJENJEPISE V POČASTITEV NJI
HOVEGA SPOMINA.

FRANC LEVSTIK 
Levstik je bil rojen na Vel. Po

ljanah. Po poklicu je bil delavec. Z 
narodnoosvobodilnim gibanjem je 
začel sodelovati že v začetku. Naj
prej je bil terenec; za partizansko 
vojsko je zbiral hrano in drugo., V 
NOV v Notranjski odred je vstopil 
že decembra meseca 1941. leta. So
vražniku je padel v roke 13. VII. 
1942. v Ribnici. Italijani so ga od
peljali v kočevske zapore. Ustrelili 
so ga v Dolgi vasi pri Kočevju

tudi željo, da bi si nabavili motorno 
brizgalno, sedaj imajo samo ročno.

1942. leta ob 5. uri zjutraj.

HERMAN LEVSTIK 
Rodil se je 27. IX. 1925 leta v Žu- 

kovem. Bil je delavec, v Partizane 
je odšel 29. VI. 1942 in sicer v 

Na zboru volivcev v Črnem poto- Gubčevo brigado. Njegovo partizan-

ČRNOPOTOČANI 
SE IZOBRAŽUJEJO

Dve pikri iz Velikih Lašč
Kot v vseh večjih krajih, tako 

imamo tudi v V. Laščah kino-dvo
rano v Zadružnem domu. Na spo*- 
redu so enkrat slabi, drugič dobri 
filmi, kot povsod drugod. Toda to, 
kar se je zgodilo zadnjo nedeljo pri 
nas, se ne zgodi povsod. Čisto pre
prosto: vse filmske predstave so

— Saj imate vendar zapisano, 
kdo ga ima. Opozorite ga, naj knji
go vrne.

— To smo že storili, pa se ni od
zval pozivu, je zmignila deklica z 
rameni.

Z Zolajem torej nisem imel sre
če. Ko sem nato prosil še za neko

ku pri Kočevju, ki je bil lani, so 
med drugim sklenili, da se organi
zira kmetijski tečaj 3. januarja. Le
tos so s tečajem začeli in je trajal 
do konca februarja. Predaval je to
variš Jože Gabrijan iz Livolda. Pre
davanja so bila vsem razumljiva; 
kako se nudi živini prvo pomoč v 
bolezni, kako je treba živino krmi
ti, nadalje o hranilni vrednosti raz
nih krmil itd. Ljudje so se na teča
ju seznanili tudi o obdelovanju zem
lje, pravilnem gnojenju in pd. Va
ščani se tov. Gabrijanu lepo zahva-

odpadle ker filmski trak ni prispel, drugo knjigo, je bila tudi izposoje*- 1 ju jejo za ves njegov trud.
Kaj to pomeni v kraju, kjer so 
predstave samo dvakrat tedensko, 
kjer je kino edino razvedrilo in 
zabava, vam lahko povedo samo ti
sti razočarani gledalci, ki so prišli 
v kino tudi uro hoda daleč in so se 
razočarani vrnili domov ali pa so 
na vso jezo zavili v bližnjo gostil
no. To je najboljši in najhitrejši 
način, da se bo že tako porazen 
obisk kino-predstav, še bolj zmanj
šal.

Poglavje zase pa je v Laščah 
knjižnica, v kateri je čedalje manj 
knjig. To niti ni presenetljivo, če 
vemo, kakšen način poslovanja ima 
ta knjižnica. Ko vstopiš skozi s 
kredo popfeana vrata v knjižnico, 
te najprej pretrese mraz, ki pri
haja vanjo skozi odprto okno. Peč 
je Sicer v levem kotu, vendar le za
to, da se iz nje siplje pepel. V 
dveh udobnih stolih sedita sprošče
no, brez vseh skrbi dva učenca 6. 
razreda osemletke in na ves glas 
debatirata z ostalimi sošolci, ki sto
jijo okoli njiju. Za pultom pa zmr
zuje 15 letna deklica, knjižničarka, 
ki bralcu postreže s 4 različnimi

-gust

sko ime je bilo Ibar. Kljub mlado
sti je bil hraber borec. V borbi s 
sovražnikom je padel pri Dobu pri 
Mirni na Dolenjskem dne 26. XII. 
1942., ko mu je bilo komaj 17. let. 
Pokopan je v Mirni.

FRANC GREGORIČ-BOGO 
V njegovem življenjepisu beremo, 

da je bil rojen 7. III. 1925 na Vel. 
Poljanah. Nahajal se je v Pazinu in 
tam organiziral mladino proti fa
šizmu. Zaradi tega ga je fašistična 
oblast obsodila na 5 let ječe. Dve 
leti je bil zaprt v Rimu. Sodeloval 
je v Italijanski partizanski brigadina in ni mi preostalo drugega, kakor 

da sem se praznih rok in slabe vo
lje vrnil domov.

To niti ni tako hudo. Zaželjene 
knjige si bom lahko nabavil v L.jub- 
ljani, kamor še kot študent brez spet je omahnil v prerani grob pati srce, ki je bilo tako humano in 
stanovanja vozim na predavanja. mo^ čigar ime ne bo tako hitro po- široko odprto za vsakogar.. .
Ra.l pa ljudje, ki radi berejo, pa zab|jeno ko so izvenele zadnje be- Poznali smo ga pot dobrega člo-

Franceta Trpina ni več

nimajo možnosti dobiti knjige kjer
koli drugje? To je vredno premi
sliti in zadnji čas je, da se stvar 
uredi. Mikelin

VEJA GA JE UBILA 
Pred dnevi je šel Pteter Nagode iz 

Predgrada z bratom v gozd, da bi 
nasekala drv za kurjavo. Pri delu 
je padla na Petra iz bukve debela 
veja na glavo in ga ubila. Pokojni 
Nagode Je bil dober gasilec. Sodelo
val je tudi v kulturnih društvih. 
Njegovo priljubljenost med ljudmi 
je najlepše pokazal pogreb. Pokoj-

sede govornikov ob odprtem grobu veka in tovariša, zato je bilo toliko 
in zadnji akordi godbe in ko je zra- bridkejše slovo od njega. Marsika- 
stla gomila, je bilo končano zadnje toro oko je bilo solzno, ko so kepe 
dejanje življenjske poti Franceta zemlje bobneče padale na njegovo 
Trpina. Pretresljivo je bilo slovo krsto. Nikoli več ne bomo v Tvoji 
povsod čislanega moža, očeta, brata družbi, nič več ne bomo slišali Tvo- 
in sina. Kako je bil priljubljen, nam j ega smeha... za Teboj je ostala 
je najlepše pokazal njegov pogreb, praznina. Ostal pa nam bo svetal
Na zadnji poti ga je spremljalo nad 
tisoč ljudi, nad 50 vencev, rudniška 
godba. Ljudje so prišli od povsod, 
saj je imel toliko prijateljev . . .

Dobro sem poznal Franceta Trpi
na. Rodil se ie pred 57. leti v Po-

spomin na Tebe in tvoja dela!
Zastave so se povesile nad Tvo

jim grobom. Nad gomilo je zrastla 
gora vencev. Sonce je tonilo za go-
go, mi pa smo odhajali iz’ pokopa
lišča potrtih src, ker ni več med ži-

. , .. l.janah nad Škofjo Loko. Izučil se je vimi naš dragi prijatelj in tovariš
mka so spremili na njegovi zadnji kovaške obrti. Pot ga je vodila iz France Trpin. Počivaj mirno v svo-poti tudi godba, pevski zbor in ga
silci PGD Predgrad.

Letošnja
VREME 

zima je s*'la muhasta.

Gorenjske na Dvor pri Žužemberku, bodni kočevski zemlji! . . 
od tam pa v Slovensko vas. V za
konu se mu je rodilo sedmero ot
rok. Skrbna starša sta otroke lepo 
vzgajala. Vzgojila sta jih v napred-

seznami knjig. vreme^osHmT^10 neSta'n° n^'duhu ^udi med 'vojnoZolajevo: »Cio- vreme s pogostimi deloma močnimi niihnufl v vretahJ tt=Hh u— Mi lahko daste 
vek zver«, sem vprašal ?

— Nimamo, je odgovorila.
— Saj tu v seznamu piše, da jo 

imate, sem dejal.
— To piše kar tako. Ta sezmam 

je star, je odvrnila deklica.
— Potem mi dajte pa »Rim«, sem 

prosil.
— Ga tudi ni. Izposojen.
— Pa imate morda Lourd, sem 

vprašal s strahom?
— Nimamo.
— Kako nimate. Ga sploh niste 

nikoli imeli aili pa je morda izpo
sojen, sem hotel vedeti.

— Imeli smo ga, pa ga ni več. 
Nekdo si ga je izposodil, pa ga ni 
vrnil, je dejala.

in trajnimi padavinami. Do srede njihova družina v vrstah tistih, ki 
marca bodo padavine prešle v sneg. “m^nju^Po^vo^tvi0^;

RRF7 pnr^tM France z vso vnemo posvetil za-
.. . . . družni službi. Bil je ves čas na od-
Neki inženir v Brogradu je fzu- qovornih mestih in tudi umrl tako 

mil napravo s pomočjo katere bodo rekoč sredi dela. Dolfla Ieta je bil
lahko zobarji izdirali zobe brez bo
lečih.

NEDELJSKE VOZOVNICE 
NA AVTOBUSIH

V ljudski republiki Srbiji so uved
li posebno novost: nedeljske avto
busne vozovnice. Popust velja na 
vseh avtobusnih progah in je 30 
odstotkov nižji od običajne cene.

Aili ne bi bilo to koristno tudi pri 
nas? Še posebno na avtobusni pro
gi Kočevje—Rijeka.

član ObLO Kočevje in drugih orga
nizacij. Bil je tudi član ZK in je 
vestno izpolnjeval vse naloge. Za
hrbtna bolezen mu je dalj časa p od
kopavala zdravje, 28. februarja ob 
5. uri zjutraj pa je v novomeški 
bolnišnici za vedno prenehalo utri-

V soboto, 7. marca ob 17. uri bo 
v pisarni »Avto-moto« društva Ko
čevje sestanek fotoamaterjev. France Trpin

Garibaldi. Bil je komisar brigade ih 
namestnik komandanta divizije. Pa
del je v boju s sovražnikom skoro 
pred koncem vojne 24. IV. 1945 v 
provinciji Alba. Bogo je bil zelo 
hraber partizan. Bil je odlikovan za 
hrabrost s peterokrako zvezdo.

FRANC KOVAČIČ
Rodil se je 3. XII. 1919. leta v 

Mokronogu. Po poklicu je bil me
sarski pomočnik. Ko je prišel na 
obisk k svoji sestri Anicj Andoljšek 
v Lašče, so ga aretirali Italijani — 
25. III. 1943. in ga odpeljali v Go
nars, od tam pa v Treviso in Visco. 
Po razpadu Italije se je vrnil v Vel. 
Lašče. Septembra 1943. leta je vsto
pil v NOV. Kmalu so ga Nemci pr? 
Postojni ujeli in odpeljali v "Dachau. 
30. IV. 1945. je skupno s nekateri
mi priporniki pobegnil jz Miinche- 
na. SS patrola ga je na poti ujela. 
Ustreljen je bil nekje na Tirolskem 
prvi dni maja 1945. leta.

STANE GRM
Rojen je bil v Mali vasi, občini 

Dobrepolje 1925. leta. Izučil se je 
za mesarja. Vsi, ki so ga poznali; 
so ga cenili kot dobrega in ljubez
nivega fanta. Septembra 1943. leta 
se je vključil v narodnoosvobodilno 
vojsko. Kmalu nato je padel v bitki 
z Nemci pri Rakeku.

FRANC KASTELIC
Rojen je bil 7. II. 1926 na Velikih 

Poljanah. Po poklicu je bil delavec. 
V partizane je šel 6. XII. 1943. leta. 
Nahajal Se je v 3j četi I. bataljonu 
Bračičeve brigade. Padel je 25. XII. 
1943. leta v borbi za Kočevje.

FRANC KAPLAN
Rodil se je 26. III. 1925. leta na 

Velikih Poljanah. Izučil se je za ko
vaškega pomočnika. Po razpadu ita
lijanske vojske je šel v NOV. Na
hajal se je na komandi mesta v 
Ribnici, po prihodu Nemcev se je 
vrnil domov. 1944. so prišli na nje
gov dom domobranci in ga odpelja
li v Ljubljano. Ker ni hotel k do
mobrancem, je pobegnil domov. 25. 
IV. 1945 leta so ga domobranci po
novno aretirali. Nekaj časa so ga 
imeli zaprtega v Laščah, 4. maja pa 
so ga na Turjaku ustrelili.

IVAN JAKLIČ
Rodil se je v Zapotoku 1918. leta 

v mali revni koči. Starši so mu ZQf>-
daj umrli, zato gp je vzela teta v 
Sekiršče, kjer je bil za pastirčka in 
kmečkega delavca. V partizane je 
odšel že spomladi 1942. leta. V ro
ški ofenzivi 1942. leta so ga Itali
jani aretirali in odpeljali v tabori
šče na Rab. Tu je umrl decembra 
meseca istega leta.

ALOJZ LUŽAR
Rojen je bil v Sekiršču 7. II. 

1927. leta. Doma pri očetu se je 
izučil za čevljarja. V hiši je vladala 
velika revščina, družina je bila šte
vilna, 7 otrok. V partizane je odšel 
v jeseni 1943. leta. Nahajal se je v 
Tomšičevi brigadi, Bil je minerec. 
kasneje mitraljezec. V borbi za 
Dvor pri Žužemberku je padel 30. 
XII. 1944. leta. Bil je hraber borec.

ANTON USENIK
Rodil se je 24. VII. 1924. leta v 

Krvavi peči. Izhaja iz kmečke dru
žine. Za osvobodilno gibanje je de
lal na terenu do vstopa v operativ
no edinico NOV — 16. marca 1944. 
Padel je kot borec na položaju pri 
Vel. Laščah 16. V. 1944. leta.
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40 let zgodovinske poti
Dne 6. VI. 1940 je poslalo Sresko 

načelstvo v Kočevje pod. št. 7376/1 
naslednje;
Nemški komunistični letaki 
rastrošeni po kočevski okolici.

1). Ministrstvu notranjih poslova 
Oddelek za zaščito države 

v Beogradu
2). Kraljevi banski upravi 

oddelek II. 
v Ljubljani

Dne 2. junija 1940. zgodaj zju
traj so bili po cestah v vaseh Li
vold, Črni Potok iz Zajčje Polje 
raztreseni komunistični letaki, pi
sani v nemškem jeziku. Kdo je te 
letake raznesel, se ne da ugotoviti. 
Orožniki so slišali, da jih je razne
sel nek moški, ki se je vozil v av
tomobilu.

Letaki so pisani s strojem na pol 
pole papirja in razmnoženi. Vsebi
na letakov poziva narod na mir in 
slogo, brez ozira na narodnost, na 
boj proti kapitalistom in hvalijo 
Sovjetsko Rusijo. Te letake so našli 
zgodaj zjutraj Štefan Štimac, 47. 
letni rudar iz Livolda, Tscherne 
Henrik, 43. letni krojač iz Livolda 
in Poje Elizabeta, 32. letna posest
nica iz Livolda, in so jih dali brati 
najprej drugim ljudem. Tako je 
Tscherne en letak prinesel v gostil
no Schleimer v Kočevju. Štimac 
Štefan je dal en letak sosedu Mi
heliču ivanu. Pojetova pa je tudi 
dala več letakov sosedom. Štimac je

dal letak Miheliču Mihi, ki je šel na 
delo. Imel jih je cel šop. Ali jih je 
dobil tudi na rudniku, se ni dalo 
ugotoviti. Pbjetova je izjavila, da 
je več letakov našla pred hišo in, 
ida jih je nesla na stranišče. Tam so 
orožniki dobili en cel letak in eno 
polovico.

Ovadba je poslana sodišču. Letak, 
ki so ga orožniki dobili pri Pojeto- 
vi, je bil prav tako poslan sodišču. 
Ostalih letakov orožniki niso dobili.

Proti vsem navejenim, se bo uve
dlo tudi policijsko-kazensko posto
panje.

Kočevje 6. VI. 1940 
Podpis nečitljiv

Dne 7. decembra 1939, je žandar- 
marijska postaja Petrina poslala 
Sreskemu načelstvu v Kočevju pod 
št. 1483 naslednje

PRIJAVA
Rokopis: Resnik Adolf, sin Ignaca 

in Apolonije rojene Švab, Rim. kat. 
vere, roj. 4. marca 1907. leta v Ba
nja Loki št. 46, občina Fara, srez 
Kočevje, banovina Dravska, tam sta
nuje, po zanimanju kovač, neže- 
njen, pismen, vojsko odslužil, do 
sedaj sodsko kaznovan zaradi te
peža, 3 dni zapora.

Prijavljam: po patrolt naredniku 
Težak Mihaelu i kaplaru Tanasič 
Stevanu.

Iz kojih razloga: radi širjenja za- 
branjcnih letaka.

Svedoci:

OPIS DELA
Dne 6. decembra 1939. godine do- 

znala je navedena patrola, da u ro
kopisu imenovani Resnik poseduje 
i rastura zabranjene letake pod na
slovom »Vsemu delavnemu ljudstvu 
Slovenije«.

Patrula se uputila do kuče Res
nika i zatražila, da imenovani od- 
mah izruči patruli letake koje po
seduje.

Imenovani je sprva zanikao, da 
on nima nikakih letaka, ali ko mu 
je patrola predočila, da če izvršiti 
pretres stana u cilju, da se pronad- 
ju letaci, je imenovani rekao, »ne 
treba se mučiti s traženjem, jaz 
vam bom jih sam dao«. nato je oti- 
šao u svoju sobu i doneo jedan le
tak pod naslovom »Vsemu delavne
mu ljudstvu Slovenije« rekoč, da je 
u mesecu novembru 1939. godine 
nesečajučo se tačno dana, kad se je 
nalazio sa svojim poslom u Brodu 
na Kupi, se je sa ljubljanskim av
tobusom dopeljao profesor Jože Še
ško iz Kočevja, sa kojim je Resnik 
poznat i tada mu je profesor Šeško 
dao 3 omenjena letaka, rekoč, pre- 
berte jih in dajte jih drugim, naj 
jih berejo.

Pretresom kod imenovanega i nje
govih prostorija se ni moglo najti 
više nijednega letaka. —

K»da se je Resnik istega dana 
vračao svojoj kuči, jedan je letak 
dao Krkoviču Jožetu iz Kaptola, a 
drugog, da je neg de med putom iz- 
gubio.

Krkovič Jože, ispitan prizna, da 
mu je Resnik dao jedan letak, a 
koji letak pa je Krkovič predao Ce

tinski Jožetu iz Suhorja. Pošto Ce
tinski sada nije doma, več radi kao 
tesar n egde u okolini Pragorskoga, 
to se pomenuti letak nije mogap od 
Cetinskega zapleniti. Drugi letak pa 
je Resnik med putem iz Broda do 
Banjaloke izgubio.

Resnik je nadalje izjavio, da je 
profesor Šeško torn prilikom imao 
več letaka sa sobom, a kome jih je 
podelio, mu nije pozna to.

Prednje se dostavlja s molbom za 
nadležnost.

Prilog: jedan letak.
Komandir Staniče narednik 

Franc A Krevs 
SRESKEMU NAČELSTVU 

V KOČEVJU
Ovadba je bila dostavljena tudi 

državnemu tožilstvu v Novem me
stu, kj je obtožnico sestavilo in pre
dalo Okrožnemu sodišču v Novem 
mestu, to je izreklo pod št. Kzp 
15/40-22.

V imenu njegovega veličanstva 
Kralja!

Okrožno sodišče v Novem mestu 
odd. III. je vsled naredbe z dne 4. 
V. 1940, s katero je bila določena 
glavna rasprava, raspravljalo o is- 
ključitvi javnosti v smislu § 223 ko. 
dne 21. maja 1940. po s. o. s. Dari- 
niju Viktorju kot predsedniku, v 
navzočnosti s, o. s. Černoča Mija in 
s. o. s. Pakiža Silverija kot sodnikov 
in s. pr. Vivoda Marjana kot zapis
nikarja v prisotnosti drž. tožilca 
Prijatelj Jožeta, obtoženca Krkovič 
Jožeta, o obtožbi, ki jo je dvignilo 
drž. tožilstvo v Novem mestu zoper 
Resnik Adolfa in Krkovič Jožeta 
radi zločina in prestopka po čl. 3.,

4. in 5. zakona o zaščiti javne var
nosti in reda v državi ter po pred
logu, stavljenem po tožitelju na 
kaznovanje po dvignjeni obtožbi, 
dne 21. maja 1940 tako razsodilo:

I. Obtoženec
RESNIK RUDOLF

sin Ignacija in pok. Apolonije, roj. 
Švab, r. k. rojen dne 4. III. 1907 v 
Banjiloki št. 46. obč. Fara, tja pri
stojen in tam stanujoč, samski, ko
vač, brez premoženja, pismen, do- 
služen vojak, že obsojen 

JE KRIV
da je neugotovljenega dne koncem 
meseca novembra 1939 v Banjaluki 
izročil Krkoviču Jožetu dva letaka 
z naslovom: »Kaj hočemo vsemu 
delavnemu ljudstvu Slovenije«. Ta 
letak je bil izdan od zveze delav
nega ljudstva Slovenije in vsebuje 
propagando za zvezo naše države s 
sovjetsko zvezo, za komunistični 
ustroj naše države, za razveljavlja
nje državnih zakonov in ustanov, 
za razlastitev imovine in odvzem 
volilne pravice vsem tistim, ki ‘ ne 
žive od dela svojih rok in, ki huj
skajo slovenski narod proti srbske
mu narodu, češ, da Qa ta s svojo 
nadvlado izkorišča in izmozgava in, 
ki hujska šibkejše družabne sloje 
proti imovitejšim, torej vrši z raz
širjanjem takih letakov propagando 
in namerja ustvariti prepričanje in 
razpoloženje, da bi se spremenila 
današnja državna ureditev ali poli
tični jn socialni red y državi, da bi 
se povzročalo nerazpoloženje zoper 
državno upravo, zakone, uredbe in 
naredbe oblasti ali zoper politični 
in socialni red v državi in ščuva na

razdor med plemeni in družabnimi 
sloji, ter izzival razpoloženje za 
plemensko razdvojenost ali plemen
ski razdor.

Zakrivil je s tem zloč. in presto
pek po čl. 3., 4. in 5. zakona o za
ščiti javne varnosti in reda v dr
žavi in se

OBSODI
po istih zakonitih določilih, z upo
rabo S 61. in 71. t 4 kz. na 5 (pet) 
mesecev strogega zapora po §§ 309 
in 310 kp. na isplačilo neisterljivih 
stroškov kazenskega postopanja in 
izvršitve kazni, dočim se po § 314/1 
kp. plačila povprečnine oprošča, po 
8 46 kz. na izgubo častnih pravic za 
dobo (3) treh let.

Sledi nadaljna rasprava in Krko
vič Jožeta oprosti, Šeško Jože .je bil 
pa predan v sojenje Okrožnemu so
dišču v Ljubljani.

Novo mesto, dne 21. maja 1940. 
M. Vivoda 1. r. Durinj 1. r.

Kako je po vsem tem pazila žan- 
darmarija na vsak korak Jožeta' Še
ška, dokazuje naslednje

TELEFONSKO POROČILO
Jože Šeško, bivši profesor iz Ko

čevja je dne 10. t. m. prišel z vla
kom v Velike Lašče.

Tu je prišel v stik z Gačnik Jo
žetom in Pucelj Antonom, sinom 
bivšega ministra g. Puclja. Prenočil 
je pri gostilničarju Andoljšku Fran
cu. V ponedeljek dne 11. t. m. se je 
vrnil v Kočevje. Za časa bivanja v 
Vel Laščah se ni opazilo ničesar 
sumljivega.
(tel. poročilo or. postaje v Vel. La
ščah ob 10.30 h.)

Kočevje 12. XII. 1939.


